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Glazbenici, daci i profesionalci!
Rainbow je i ove godine pripremio bogatu glazbenu ponudu za svaiiji dZep.

Klasiinu gitaru Hohner mailetekupiti ved od 799,00 Kn, Takamine od 999'00 Kn, a

poznatu Alhambru od 1.932'00 Kn.
Pronadite nejto za sebe izmedu vi5e od dvadeset vrsta i'ica, klupica, koviega,

Stimalica, metronoma, kozmetike...

Rainbow vas prati od prvih koraka do prvih uspjeha.

Maloprodaia:
RAINBOW MUSIC

SHOPS
Marticeva 18
tel 4554-957
fax: 4554-956

Glazbeni salon:
RMS
Vla5ka 72b
tel: 4613-599
fax: 4613-599

Veleprodaja:
RAINBOW MUSIC

INTERNATIONAL
Pavudniak 668
tel: 6288-1 15, 6288-1 16
Iax:6289-245

MARINKO BALJAK' glazbalar

Rotlen 1951 .rtRijeci. 7;ivtttadru Opatiji. Izraduje kon-

certne klasidne gitare. rJz glazbu je vezandugi niz godi-

na samostalnim gitaristidkim nastupima i kao dlan rene-

sansnog tria >>Canarios< diji je i osnivad. Deset godina

radio je kao uditelj klasidne gitare. Osim klasidnih gitara

rzradioje ve6i broj gudadkih instrumenata, metlu osta-

lim i instrumentarij za batokm ansambl >Collegium

musicum Fluminense<< - barokni cello, violu, dvije vio-
line, violu da gamba i barokna gudala. Profesionalno se

b av r rzr adom glazb alapo s ij ednj ih 5 est go di na. Gitare su

mu poznate porzrazito distim tonovima i ujednadenosti'

Izracluje ih od prvoklasnih masivnih materijala uz

tehniku >>french poiishing< lakiranja. Na Meilunarod-

nom gitaristidkom natjecanju >>Ivan Padovec<< 2001'

njegovaje gitara dodij ellenazaprvu nagradu.

MARINKO BALJA.K
Veprinadki put 34
51410 OPATIJA
tel.0511272637
e-mail : marinko.balj ak@ri.hinet.hr



{- ni .f ^, t fn.. {

rssN 1332-0815

UDK 787.61

Izdaje:

Hrvatska udruga gitarskih pedagoga (HLTGIP)

ECTA Croatia

Adresa uredniStva:

I0000 Zagreb, Britanski trg 5

E mail: gitara@email.h jnet.hr

Uredniiki odbor:
Ante iagalj, prof.

dr. sc. Sanja Majer- Bobetko

Frano MatuSi6, prof.

Alemka Orli6, prof'.

Darko Petrinjak. red. prof.

Urednica:

Alemka Orlii

Tajnica uredniStva:

Melita Ivkovi6

Oblikovanje naslovnice:

Boris Ljubiiii

Ziro-radun HUGIP:
30105 - 678 - I I 1575

Slog i tisak:

LASERp/us d.o.o., Zagreb

ilsupi. izlrzi jcJnnrn godiSn.ie.

Nakiada ovog broja: 300 primjeraka.

Za dlanove Hrvatske udrr-rge gitarskih pedagoga

dasopis je besplatan; za ostale cijena ovog broja
iznosi 30 kn.

U prilozirra autori zastupaju vlastita glcdiita koja nc

moraju uvijek biti podudarna s glediStirna r.rredniitva.

Sadriaj

Uvodnik 1

Eugen Bruii: Kvadratni korijen iz soneta (o uspjeSnoj

glazbenoi izvedbi)

Aniello Desiderio u razgovorlr s Ninom Kobler

Colin Cooper u razgovoru s Melitom lvkctvic

Frano Matu5ic: Dvije skladbe . 12

Costas Cotsiolis Lr razgovoru s Melitom lvkovic

Alemka Orli6: EGTA - Europsko udruTenje gitarskih

peclagoga

Nada Bezi6: Otac i sin Fink - tragom zapisa u jednoj $itari . 21

IJvodnik

.. .' 'oliko su hrvatski gitaristi prisutni u medunarodnim strudnim dasopist-
.ma? Rezultat letimidnog pregieda izdanja 122001. godine prilidno je

ohrabruju6i. Poseban umetak posve6en Ivanu Padovcu upravo tzlazi u ttt
uzastopna broja tah.lanskog dasopisa Guitort. Umjetnikov Zivotopis preuzet

1e iz Gitare, a ostali predvideni prilozi potjedu s pro5logodi5njeg simpoztja

koji se bavio Padovcem o dvjestotoj obljetnici njegova rodenja. Njemadki
prijevod spomenutog Padovdeva Zivotopisa objavljen je u tri nastavka u listu

Gitarre & Loute. O Padovcu je pisao i americki Guitar Reuiew, u temi broja o

gitari na Balkanu, naZalost u kontekstu koji je povijesno i zen-rljopisno pogre-

San, a politidki neprihvatljiv. Demantiraju6i skeptike koji 6e re6i da je sve to

zbog Padovdeve obljetnice, britanski CLassical Guitar utrije broja donio pri-

loqe vezane uz zagrebadke Dane gitare. Dakle, u svijetu odigledno postoji za-

nimanje za zbivanja u nas, a1i se rloramo sami angaZirati, osobito ako Zelimo

rspraviti neke pogresne navode koji se ponavljaju s vremena na vrijeme. Pro-

blern je u tome 5to pisanje nrje prirnarni nadin izra'zavanjazajednog glazbeni-

ka; rijetki su gitaristi koji su spremni upustiti se u tako neito. Ipak, navedeni

prinleri pokazr"rju da se vrijedi potruditi. Razmislite, moZda i vi moZete - za

pocetak - prirediti prilog za sljedeii brol Giture. Rado 6emo ga objaviti.

14

18

Alemka Orli6
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'i pUV flgf se dogadalo da nas neka glazbena izvedba na-

sl, dat'rn", a neka druga ostavi ravnodu5nima. Ne trebamo biti

- glazbeni strudnjaci da bismo mogli uZivati u nadahnutoj

izvedbi ili da bismo mogli reii je li nas se neka izvedba doj-

mila ili nije. Razlika izmeclu osobe upu6ene u glazbu i pripad-

nika op6eg slu5ateljstva je spoznaja o tome iro je konkretnu

izvedbu udinilo dojmljivom, premda, dakako, glazbi pogovor

nije potreban. Ona dovoljno rjedito govori za sebe vlastitim

jezikom.

Zivimo u vremenu bogate ponude raznth glazbenih stilova,

povijesnih i suvremenih. U vezi s tim, postoje vi5e ili manje

svestrani (a i obrazovani) izvodadi. U svakom sludaju, izbor

programa prvi je i vaZan korak u pripremi izvoclada. Premda

desto postoje objektivne okolnosti koje izvodadu dijelom na-

me6u program, redovito postoji i odreclena sloboda odabira'

To bi mogao biti prvi savjet za uspje5nu izvedbu: birajte prog-

ram koji vam >leZi<. No, krenimo korak dalje u potrazizaele-

mentima uspjedne glazbene izvedbe. Kad bih trebao ukratko

izre6i svoje poimanje uspje5ne glazbene izvedbe, rekao bih

da je to dinamidan spoj uizije, izrai.ajnosti i kontrole.

Vizija je ideja i namjera, htijenje i stremljenje izvoda(a glaz-

benog djela. Vizija nije statidka ni posve konceptualna poja-

va, premdaje analitidko, razumsko znanje jedno od njenih iz-

vori5ta. Ona takoder ukljuduje maStovitost i sugestivnost.

Vizija se istovremeno hologramski ogleda u cjelini i u detalji-

ma glazbenog djela; ona je istovremeno panoramski pogled

na cjelinu skladbe bez obzira na njene proporcije, kao i mik-

ro-snimak strukture glazbenog tkiva gledan kroz ZariSte

stvamog vremena izvedbe. Vizija se u izvedbi ostvaruje kao

kontinuirano stapanje onog zamiSljenog i onog izvedenog u

s adai nj em trenutku izvedbe.

Koja su izvori5ta vizrle? Neka od njih su: estetski kriteriji,

slu5na diskriminacija, op6a glazbena kompetencija i upu6e-

nost u tzv. glazbenu teoriju. Kad govorim o estetskom kriteri-
ju, ne mislim pritom na razne osobne ukuse, nego na temeljitu

upudenost u izvedbene osobitosti stilova, vjerno ditanje not-

nog teksta te na pravu mjeru, proporcionalnost i ukus pri ko-
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riStenju izraLajnlh glazbenih sredstava imaju6i na umu cjeli-

nu glazbenog djela. Esteski kriterij se nadograduje praksom i
iskustvom.

Infomatidkim 4ednikom redeno, sluSna diskriminacija je

hardware glazbenog uma. Potrebnoje fino podeSeno uho ko-
je 6e duti suptilne promjene tempa u struji glazbe, kao 5to is-

kusan moreplovac opaZa morske struSe pred sobom. Ista os-

jetljivost potrebna je i za pitanja ritma, artikulacije,

dinamidkih odnosa, boje i karaktera. Govoriti o estetskim kri-

terijima ili glazbenoj kompetenciji bez razvljene slu5ne dis-

kriminacije naprosto je gradenje kula u zraku'

Op6a glazbena kompetencija naizravnije se razvija paZljivim

sluianjem vrijednih interpretacija. Nadahnuta izvedba nije

tek konceptualna pojava koja se dade staviti u Skolski udZbe-

nik i jedino budnim sluianjem-upijanjem rnoZe se izravno

doZivjeti u cijelosti. Usto, primjerna izvedba pruLit (.e paLlii-
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vom slu5atelju vrijedne smjernice za vlastiti rad, nasuprot

kretarla od niStice.

Upu6enost u glazbenu teoriju (poznavanje stilova, oblika,

harmonije i dr.), kao i u vokalnu tehniku, odnosno tehniku

sviranja razliditih instrumenata, takoder sudjeluje u stvaranju

glazbene vizije. Budu6i da znanje u izvjesnom smislu mijenja
dovjeka, svaka informacija, pa i ona naizgled nevezana za in-

terpretaciju imat 6e udjela u njenom stvaranju. Zato se desto

govori o vaZnosti op6e kulture.

IzraZajnost je drugi bitan element uspje5ne izvedbe. Muzidko
djelo dano notnim zapisom moZemo usporediti s prazriim ba-

lonon-i u koji interpret udahnjuje Zivot posr.rdujr-rdi mu vital-

nost svog uma, tijela, osjeiaja i muzidkog instrumenta tijekom

izvedbe. Za spomenuti proces potrebna je znatna tztal'ajna,

sugestivna energija. Nr.le nuZno rijed o znadajnoj fizidkoj sna-

zi, r.ro jeste li ikada duli nadahr.rutu inter-

pretaciju kojoj je nedostajala sugestiv-

nost? Ta sugestivnostje u pravilu paZljivo
osrniiljena i pripremijena, premda ne i
strogo kontrolirana. Timc dolazimo do pa-

radoksalnog tre6eg elementa uspje5ne

glazbene izvedbe - kontrole.

Kontrola je svjesno upravljanje elementi-

ma izvedbe: tehnikom, sugestivno56u, di
namikom, vremenskim nastuporn i dru-

gim. Disciplina moZe posluZiti kao

sinonim za kontrolu, premda, shva6ena

kruto, moZe uniStiti prirodnost i iarrn iz-

vedbe. Os.je6qj koji je rezultat pravilne

kontrole tesko je izrazrri rijedima i svatko

ga mora potraZiti za sebe u praksi. Vjeru-
jern ipak da kontrolu ne bi trebalo osjc6ati

kao breme i zarruienost. Osje6aj lako6e,

protoka i prirodnosti ovdjeje zapravo naj-

vredniji putokaz.

Naredne retke, u kojima je rijed o tehnici
svilanja. trebu shratiti kro potierj nt ritz-

miSljanje, prle negoli kao krute. gotove

smjernice. Jer, na koncu, sviraika r'jeltina
je osobna pustolovina i istlaZivanje.

Pravilna upotreba snagejednaje od osnovnih odlika uspje5ne

sviradke vjeitine. Razna znanstvena istraZivanja pokazala su

da ljudi troie znatno viSe energije nego Sto je potrebno dak i

za najjednostavnije svakodnevne radrlje: sjedenle. drZanje

knjige, vilice i sl. Ne samo da su mi5i6i potlebni za aktivnost

pretjerano angaZirani, nego su angaZirani i mi5i6i posve lleve-

zani za promatranu aktivnost. Pomnije promatranje ljudskog

pona5anja neizbjeLno vodi do dinjenice da ve6ina nas provodi

Zivot u stanju odredene flzioloike amnezije. SnaZna interpre-

tacija zahtijeva pravilnu, prije negoli znadajnu upotlebu sna-

ge. S fizidkoga glediita izvoilada, rijed je o izbjegavanju, i1i

barem razumnom odgadanju, todke iscrpljenosti. Sa sluinoga
gledi5ta, stalno kori5tenje snage u sviranju dovest ie do prila-

godbe sluha na dinamidku razinu koju 6emo ubrzo podeti do-

Eugen Bruii; KvADRATNI korijen iz sonatu (o uspieittoj glaibenoj izuedbi)

Zivljavati kao srednju dinamiku (mf). Usto, na instrumentu

kao Stoje gitara (gitaraje Skolskr primjer, ali to vrijedi op6e-

nito), opasno je razmetati se snagom. Prije svega zato sto 6e

nam ton sve vi5e gubiti vokalnu dimenziju, a dobivati perku-

sionistidku. To je primjereno glazbi koja takav efekt traZi, no

Sto je s odigledno melodioznom glazbom? NaSi napori udinit

6ejoj, zasigurno, rnedvjedu uslugu. Stoga ve6ina glazbenika

"prve lige< ima razumno mekan srednji ("normalni<) dodir
na instrumentu. To je dinamidki registar u kojem se najlakie

"pjeva< na instrumentu, posebno na instrumentima s diskon-

tinuiranom proizvodnjom tona kao Sto su glasovir i gitara.

Usto, niska razina muskulaturne angaZiranosti Stedi narn sna-

gu za zaisla snaZna mjesta u skladbi doprinose6i prozradnosti

i dinanridkom rasponu izvedbe.

Za pravilnu upotrebu snage tijesno su vezani i opuitenost te
osjetljivost prstiju prilikorn sviranja. Os-

.c-r jetljivost je fizioloiki >vid< i >inteligenci-

I ja" lrstiju. ona prstima daje prilagodlji-

f uosr potrebnu za izbor ispraune akcije u

ci svakom trenutku izvedbe.

Sto se tide desne ruke, pored svladavanja

tehnike trzanjajednako je vaZno savladati

vjeitimr trenutnog opuitanja izmeclu dva

trzaja. Drugim rijedima, prisutnost sile u

Saci treba biti trenutna (todkasta) pojava.

Sila kojom prst djeluje na Zicu treba biti ot-

pu5tena iz prsta i elastidno prirnljena na 5a-

ku u trenutku kad prst/nokat odlazi sa Zice.

Kod svirada s nedovoljno razvijenom
komponentom opuitanja izmedu trzaja

dolazi do gomilanja napetosti u rukama

koja ubrzo prijeti naruSavanjem izvedbe.

Ako je sila u desnoj Saci prisutna samo u

impr.rlsu trzanja, i samo u onom prstu koji
izvodi trzanje, tadaje svaki ton u stvari za-

seban dogadaj. To dovodi do bolje kontro-
le kvalitete pojedinog tona i ve6e neovis-

nosti r-r altikulaciji susjednih tonova.

Uzmimo za primjer glazbeni stavak u ko-
jem je melodija utkana u akordidku figura-

crju. Prilikom sviranja potrebnoje svaki ton figuracije odsvi-

rati primjerenom teZinom i bojom: melodr.;skr ton na jedan, a

akordidki torr na drugi nadin. Mnogi gitaristi razmi5ljaju ova-

ko: >Ili je melodijski ton, ili nije<, prepuitaju6i nemamo

akordidke tonove sludajnosti izvedbe negdje u treiem planu.

Usto, u situaciji kad takvu notnu teksturu treba svirati u cres-

cendu ili decrescendu, i akordidki tonovi trebaju sudjelovati u

razvoju dinamike da bi isti djelovao uvjerljivo. Kad se sve uz-

me u obzir, vi5e ne izgleda tako naivno uzimati svaki ton za

jedinicu koncentracije u izvedbi. To ie biti lakie ostvarivo

ako trzanje pojedinih tonova udinirno nezavisnim i u moto-

ridkom smislu. Usto, tijekom izvedbe prsti i Saka trebaju biti u

stanju reagirati na najrazliditije nadine koji se desto vrlo brzo

izmjenjulu. Stoga >pam6enje< prethodnih radnji u miii6ima
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Sake treba svesti na najmanju mjeru. Umije6e fiziolo5kog
>zaboravljanja< ovdje je vrlo znadajno i u izravnoj je vezi s

razinom opu5tenosti. VaZnost opuStanja izmedu dva odsvira-

na tona jednako je vaZna i za lijevu ruku. Scott Tennant mud-

ro istide da je potpuna svijest o aktivnosti lijeve Sake u sva-

kom trenutku - jednako o prstima koji pritiS6u Zicu kao i o

>slobodnim< prstima - prrri i najvaZniji korak prema sigumoj

tehnici: >Ono 5to dinite ili ne dinite izmeclu tonova znadi

SVE.<

Naredni element dobre sviradke kulture je izbjegavanje kom-
penziranja nepravilne postave ruku. Ako, na primjer. trzamo

prvu Zicu na gitari, a istovremeno ne spustimo desnu Saku sa-

svim iznad nje (tirando trzanje), naii 6e prsti svojim pruZa-

njem teZiti kompenzirati loiu postavu ruke. Na taj nadin 6e

nam nokat do6i na Zicu pod neuobidajenim kutem zbog dega

6emo se na6i u posve novoj tehnidkoj situacr.li kojom ne6emo

posve vladati. Osnovne sviradke tehnike na gitari ionako su

dovoljno zahtjevne, a da bismo loiim postavljanjem ruku

stvarali joi i nebrojene >)nove<<. Razumna Stedljivost pokreta

zahtijeva svodenje broja tehnika sviranja na najmanju mogu-

6u mjeru, dime smanjujemo kolidinu pozornosti posve6ene

tehnidkoj strani izvedbe. Kratko redeno, postava ruku treba

biti takva da Sake i prste dovede u poloZaj kojije idealanzaiz-

vodenje pokreta sviranja, dakle ispravan poloZaj. Neki gitari-

sti idu toliko daleko u Stedljivosti pokreta da ve6inom izbje-

gavaju apoyando trzanje. Apoyando trzanje provocira

promjenu poloZaja desne Sake i drugadiji kut trzanja, dok je

istovremeno mogu6e dobiti sodan >apoyando zvuk< primje-

renim utiskivanjem Zice kod tirando trzanla. Na ovaj nadin

mogu6e je do neke mjere reducirati dvije tehnike trzanja na

jednu i bitno pojednostaviti stvari. S druge strane, neki drugi

gitaristi (npr. flamenco) izbjegavaju tirando ttzanje. Rijed je

naprosto o tome da smanjimo broj razliditih tehnika na naj-

manju mjeru dovoljnu za puno ostvarenje muzidkih zamisli.

Izbjegavanje kompenzacije jednako je vaZno i za lijevu ruku'

Rijed je o situacijama kad proma5imo optimalno mjesto priti-
ska Zice. Takvu nepreciznost moZemo kompenzirati isprav-

ljanjem, >gnijeZdenjem< prstiju naLici, no ozbiljniji pristup

je rad na pove6anju mentalne koncentracije te osjetljivosti i
elastidnosti prstiju.

Kad govorimo o trzanju, htio bih istaknuti vaZnost koriStenja

jednostavne putanje trzaja. Medu gitaristima postoje oni koji
dine mnogo gesta desnom rukom, kao i oni racionalni koji
pokrete desnom rukom mudro svode na najmanju mjeru. O

osobnim sklonostima ne vrijedi raspravljati, medutim dinje-

nicaie da se bolja kontrola tona postiZejednostavnom putan-

jom trzanja. Ako se Saka kre6e za vrijeme trzaja, tada nokat

ima sloZenu putanju gibanja u odnosu na Zicu. Ta sloZena pu-

tanja sastoji se od dvije putanje: putanje prsta i putanje Sake'

U takvim okolnostima, trzaj je u odredenoj mjeri rezuitat slu-

dajnosti i ton u pravilu nije onakav kakav smo zamislili. Bez

obzira ukljuduje li trzanje pripremu ili ne, da bismo dobili ton

kakav smo zamislili, trzanie treba biti izvedeno precizno i br-

zo, oitrim impulsom prsta kojemu je oslonac mirna 5aka. Ta-

kav trzaj moZe se usporediti s udarcem oitrog noZa na tanku

granu koji za sobom ostavlja posve glatki rez. Naravno, pot-

rebnoje na6i i odredeni zadovoljavaju6i oblik nokta, no nika-

kav oblik nokta ne6e pomo6i akoje trzanje nepravilno izve-

deno.

O pripremi trzanja mnogo se govori rnedu gitaristima i tu ne

Zelim duljiti. U odrealenom smislu, priprema - uz osjetljivost

- predstavlja fiziolo5ki >vid< prstiju i omoguduje kontrolu

kvalitete (nastup, artikulacija, trajanje) tona. Bez obzira na

nadin trzanja i kontekst, trzanje treba rje5avati u okviru 5ake,

odludnom i slobodnom kretnjom prsta iz todke pripreme. Sa-

ka i ostatak ruke su opuSteni ali stabilni, elastidno primaju6i

na sebe dinamidku energiju trzaja bivaju6i momentalno

spremni pruZiti oslonac pripremi i izvedbi narednog trzaja.

Vezano (legato) sviranje na gitarije interesantna pojava. Ono

jejedan od osnovnih glazbenih alata. Govore6i o gitari, rijed

je o sudjelovanju i potpunom uskladivanju obiju ruku za svi-

ranje svakog tona. Pritom ruke imaju posve drugad4i nadin

djelovanja. Desna Saka djeluje diskontinuirano, u trenutcima

trzaja, i ve6i dio vremena je posve opuitena dok lijeva Saka

sudjeluje pritiskom prsta u cijelom trajanju tona. Takoderje
potrebno prekinuti trajanje prethodnog tona sa svakim novim

tonom, ukoliko prelazimo s jedne Zice na drugu. Usto, potreb-

no je voditi raduna i o harmonijskoj rezonanciji slobodnih Zi-

ca 5to moZe >zaprljati< zvudnu sliku. Za postizanje 5to veza-

nijeg sviranja bitnoje Sto vi5e teZiti vokalnom efektu ttzanjai
izbjegavati perkusionistidki efekt. To postaje tim teze 5to je

melodija sporija i Sto glasnije sviramo. Kad se sve zbroji,

moZda je bolje >iskljuditi< mozak i prepustiti uhu i >inteli-

genciji prstiju< kontrolu nad izvedbom!

Prirodnije i ugodnije svladavanje novog glazbenog komada

posti6i 6emo poitivanjem prirodnog redoslijeda svladavanja

novo g materij al a, razvij aj u6i naj prij e preci znost, zatim brzi-

nu, dodaju6i snagu na kraju. MoZemo podeti i od snage i veli-

ke dinamike u fazi dok tek nasumidno pogadamo tonove, no
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dini se da 6e nam tako trebati mnogo vi5e vremena za svlada-
vanje muzidkog komada ili nove tehnike.

Usporeno sviranje (sviranje ispod primjerenog tempa) pruZa
pomo6 u podetku svladavanja novog komada. Pored dinjeni-
ce da mnogo notnih primjera ne moZemo s lista zadovoljava-
ju6e proditati u prikladnom tempu, usporeno sviranje nam
pruZa priliku da uodin.ro svaki detalj izvedbe, da dosluiamo
svaki ton i da ga pravilno postavimo u danom kontekstu. To je
poput razlike izrreclu putovanja autocestom i regionainom
cestom. Autocestom 6emo brZe sti6i, ali lokalnim cestama 6e-
mo viSe toga vidjeti. U jednom trenutku (dirr to bude mogu-
6el) morat iemo uzeti pravi tempo. No ne6e itetiti ako smo
prethodno svjesr.ro i u konteksttt postavili svaki pojedini ton
na svoje mjesto. (Kontekstje ono Sto odreduje pojedini ton -
njegov nastup, trajanje, artikulaciju, dinamiku. Ne bismo Ze-
ijeli do6i u situaciju da je >operacija uspjela, a pacijent mr-
tav<, tj. da smo savrleno postavili ton u odnosu ni na 5to.)

Prekompenzacija je joi jedna korisna tehnika pri udenju no-
vih vjeitina. Ovdje je rijed o poznavanju mehanizma svlada-
vanja vjeitine. VjeZbaju6i posve novi stavak ili novu tehniku
mi na djevidanskoj zen-rlji trasiramo novi put. Oni koji ie sli-
jedrti za nama teZit 6e, linijom mrnjeg otpora, slijediti na5u

trasu. A nai put moZe voditi direktno u Obe6anu zemlju ili

Eugen Bruii: KvADRATNT koiljen i: srnteta (o uspjeirtoj glalhenoj izuedbi)

imati razna kriva skretanja. Odito je kako je mudro udiniti sve
da ve6 prva izvedba novog komada (ili njegovog dijela) bude
savr5ena. Ako se to ipak ne dogodi, potrebnoje uoditi naprav-
ljene greike i udiniti sve da se u drugoj izvedbi te pogre5ke ne
ponove. Otuda poslovica kako >mudar dovjek grijeii kao i svi
ostali ali ne dini istu pogreSku dva puta<. Bolje je nadiniti ne-
ku novu pogre5ku, nego dva puta ponoviti istu, jer 6emo po-
navljanjem prve pogreike njujoi bolje usaditi u naviku. Tre6i
puta bit de jo5 teLeizbjeli tu pogreiku. Tu dolazimo do pojma
prekompenzacije. Npr, ako se u prvoj izvedbi pogrelka sasto-
jala u tome da prenaglasimo neki ton nakon promjene poloZa-
ja, u drugoj bismo izvedbi trebaii isti ton svjesno preslabo od,-

svirati. Na taj nadin ispitujemo muskulaturnu reakciju na
razlidite namjere i razmjemo brzo dolazim o do primjercne re-
akcije i Zeljenog rezultata. Ovdje je vaZno napomenuti da pre-
kompenzacija treba biti udinjena sujesno, u smislu pokusa i sa

svrhom brZeg utrdivanja t primjerenom djelovanlu. U sva-
kom trenutku vjeZbanja treba biti jasno 5to je >prava mjera..
kako ne bismo slijepo uvjeZbali prekompenziranu reakciju.
To poslije ne6e biti jednostavno ispravljati i svakako pred-
stavlja gubitak vremena i energije.

Ukoliko se radi o malim pogre5kama i >>finom podeiavanju<,
boljeje izoitriti koncentraciju i osjetljivost, opustiti se i ciljati
>u sridu<<.
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""'spremao do6i, neovisno o koncertima' U Splitu

imam neke prijatelje i tamo je prekrasno, tako da sam Zelio

upoznati i ovaj grad, ljude... Priznajem, tu je najviSe zasluzan

Zoran Duki6, moj dobar dugogodi5nji prijatelj i kolega koji
mi.ie s takvim oduievljenjem pridao o Hrvatskoj' o gitari u

Hrvatskoj.,. I onda stiZe poziv od gospodina Darka Petrinjaka

da odrZim koncert u ciklusu Guitarra ulua. Sino6 sam pro5e-

tao gradom i svida mi se ozradje u njemu, nekako osjedam da

ima duSu... Inade sam jako vezan za svoj rodni Napulj koji je,

kao Sto znate, dvoipotmilijunski grad, ali se ta velidina neka-

ko ne osje6a, on je otvoren, Sirok i topao prema ljudima.

' Odr/auate Li iesto koncerte izuan ltalije?

Koji put dak i previSe. Ne smijem prigovarati jer ovo je za

mene vrlo povoljno razdoblje. Imam doista mnogo koncerata,

ve6inom u Njemadkoj; njih mi omogu6uje suradnja s ta-

mo5njim agentom. Medutim imam koncerte i drugdje. Kad

sam spomenuo povoljno razdoblje, mislio sam na pozive za

sudjelovanje na velikim glazbenim festivalima, a ne samo na

gitaristidkima, Sto je veliki uspjeh za gitaru kao instrument'

Kao Sto znate, gitara se prilidno rijetko susre6e na takvim

mjestima i malo gitarista ima priliku pokazati se izvan >pri-

vatnih< gitaristidkih krugova. Koliko znam jedino su Bream,

Williams, Yepes, Barrueco, Russel i joi moZda par svirada

imali redovite nastupe na glazbenim festivalima. Zbog toga

sam jako poda56en jer ve6 tre6u godinu zaredom tamo imam

priliku prikazati gitaru ne samo kao solist uz orkestar, nego

takocler - Sto je po mom mi5ljenju joi vaZnije - i kao solo in-

strument. Ve6 sljede6i tjedan sviram s Berlinskom filharmo-

nijom Rodrigov Crtncierto de Aranjuezpa odmah zatim slijedi

suradnja s Njemadkim komornim filharmonijskim orkestrom

iz Bremena. Nastupi na >negitaristidkim< festivalima su ne-

vjerojatno korisni. Susre6em ondje mnoge velike umjetnike,

violiniste, pij aniste... DruZimo se, razmj enjujemo mi5ljenj a,

iskustva, neoptere6eni vlastitim instrumentom. Mislim da je

to ono najvaZnije: uzdi6i se iznad toga i misliti samo na glaz-

bu, i to je to! Gitara, violina, oboa... to vi3e uop6e nije bitno!

Naravno, kad podnete stvari gledati samo kroz svoj instru-

ment, onda vam se tu odmah podinju nametati pitanja o teh-
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nidkim mogu6nostima gitare i gitarista, a to sputava te zatvara

instrument i glazbenika u vlastiti krug iz kojeg se te5ko izlazi

pa to treba izbjegavati. Treba imati Sirinu u svemu. A da vam

ne kaZem kako ste tamo kao gitarist neito vrlo rijetko i poseb-

no.

. Znati li to da za solistiike koncerte medu >negitaristima<

birate i drugaiiii program?

Apsolutnol Tu uvijek nastojim odabrati program koji 6e po-

kazati gitaru iz najrazliditijih kutova. Zelim iskoristiti sve nje-

ne mogu6nosti, izvu6i ono najbolje iz nje. Mislim da pripa-

dam jednoj novoj generaciji gitarista koji stalno aktivno

istraZuju uvijek nove mogu6nosti gitare i istovremeno sura-

duju sa skladateljima, a neki i sami piSu djela za svoj instru-

ment. Svi zajedno Zelimo dati gitari mjesto koje joj pripada

jer smo osjetili odrealenu stagnaciju gitare u svijetu. Sada nam

je to ve6 poprilidno krenulo i dobro se razvija' Kod gitare vi-

dim moZda jedan nedostatak, a to je Sto za nju ima malo napi
sanih koncerata u odnosu na druge instrumente, i baS zato mi-

slim da ju je mnogo bolje predstaviti kao solo instrument. Tu

leZi velika Sansa za nju i to treba maksimalno iskoristiti. Ina-

de, naravno, za svaki koncert paZljivo odabirem program. Pri-

je svega, na mom reperloaru se nalazi sve ono 5to volim svira-

ti, no ipak koji put mi se teiko odluditi. Ono 5to najvi5e volim
jest glazba 20. stolje6a. Ne samo glazba za gitaru, nego narav-

no i transkripcije. Tu se opet moZe pro5iriti gitaristidki okvir,

Sto je prednost. Ruku na srce, neke transkripcije zvude bolje

od originala. Primjerice, dosta desto sviram Scarlattijeve so-

nate (koje dodu5e nisu iz 20. stoljeda) i one izvrsno zvude na

gitari. Transkripcije izradujem uglavnom sam. Neito sam

preuzeo od Segovije, ali ve6i dio uvijek prilagodim sebi, 5to

je i normalno za svakog svirada. Smatram da izbor programa

prilidno ovisi i o sazrijevanju glazbenika u svakom smislu.

Nekad sam mnogo drugadije birao repertoar. Kao da imam

neke faze... Dok sam bio mladi, stalno sam svirao glazbu suv-

remenih autora, i onda sam shvatio da me to vi5e ne ispunja-

va, da trebam ne5to drugo...

' Moi.da Bacha, ili..?
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Aniello Desiderio pred zagrebadkom publikom.

Kako znate? (smijeh) Bach je kod mene jedna posebna prida.

Osje6am ogromno strahopoitovanje prema njemu, ne zato Sto

je - kako mnogi kaZu - teLak, nego stvarno mislim da je on

skladatelj s joi jednom posebnom duhovnom dimenzijom iz-

nad svih ostalih. Znate, do prije nekoliko godina jednostavno

sam osje6ao da nisam dovoljno emocionalno i duhovno saz-

rio za iskreno interpretiranje njegove glazbe, tako dajoj i sad

prilazim nekako drugadije. Ono Sto me kod nje uvrlek iznova

opdini jest ne5to nevjerojatno novo 5to izvire iz nje svaki put

kad je sviram. Kao nepresu5no vrelo, kao Zivot. Uzmimo npr.

Chaconnel Nikad je ne sviram mnogo puta zaredom. Napra-

vim nekoliko mjeseci pa dak i godina pauze t onda joj se po-

novno vra6am kao nedem novom, sve zanimljivr.lem, uvijek
clrukdijem, a opet prekrasnom... Zivot vam se takoder mijenja
kroz godine; postajete zreliji kao osoba, drugadije razmi5ljate

o nekim stvarima, mijenjate stil, tako je i u pristupu giazbi. To

isto poku5avan primijeniti u pedago5kom radu.

' BcLuite li se mnogo pedagogijom?

Prilidno, dini mi se. Tek je tri godine otkako sam ozbiljnije
podeo s tim, i sretan sam ito radim s mladim ljudima. Imam
dvanaest udenika koii mi dolaze na privatne sato\e gotovo iz

cijele Italije. Razliditog su uzrasta, a dvojica najstarijih imaju

dvadeset i dvadeset i detiri godine i obojica su vrlo nadareni

mladi umjetnici koji bi mogli napraviti lijepu karijeru. Raditi

sa studentima za mene je uvijek novo iskustvo, not'i izazov.

Kad mi dode neki novi student,jednostavno me podne kopka-

ti kako bih mu mogao pomo6i, sto bih mu rekao a da to bude

na pravi nadin. Nevjerojatno mnogo naudim rade6i sa svima

njima. i kao dovjek i kao gitarist, a da vam ne kaZem da mno-

go toga primjenjujem poslije na svom vjeZbanju. Veseli me

kako napreduju, kako se polako osamostaljuju, sazrijevaju

kao umjetnici. Uvijek se pokuSavam sjetiti koliko je meni u

toj dobi znadio profesor i promatrati te ljude iz tog kuta. Ni-
kad prije nisam mislio da bi me pedago5ki rad mogao veseliti.

Vidim da je biti dobar uditelj jednako te5ko kao i biti dobar

koncefiant. S time da ste odgovorni zajo5jednu osobu, ne vi-
5e samo za sebe.

' Pripremate li suoje utenike zanatjecanja? Vi ste takoder u

njima sudjelouali i bili uspjeini. Sto mislite, koliko je to za
njih bitno?

Ah, ta natjecanjal (smijeh) dinjenica jest da nikad nisam vo-
lio gitarska natjecanja, ma uop6e natjecanja u glazbi. To je sa-

mo po sebi smije5no. Usporedivati i vrednovati nediju umjet-
nost! No, kao i ve6ina moiih kolega i ja sam i5ao jer to,

naravno, ima i svoju pozitivnu stranu, a to je da vam takvo
jedno jako natjecanje moZe biti prekretnica u karijeri. Zapazi

vas netko od menadZera, i to je dovoljno. Uslijede vaZni kon-
certi, snimanja... Osobno smatram da mladi ljudi mogu, ali i
ne moraju pro6i seriju natjecanja. Ovisi malo o tome koliko
netko ima >natjecateljskog duha<. Obidno udenicima uvijek
kaZem da podrZavam njihovu konadnu odluku o tome hoie li
izad lli ne. Otvoreno im kaZem i svoje videnje, ali uop6e mi

nikad nije namjera bilo koga sputavati. Meni nije bilo bitno
ho6u li pobijediti i koliko 6u bodova sakupiti, ho6u li ispasti u

prvoj etapi ili ne, pa to vrijedi i za njih. Bitnoje da su prisutni,
da pokaZu svoje ideje o glazbi koju izvode, neki svoj stav,

svoju osobnost. To 6e se nekome u ocjenjivadkom sudu svid-
jeti, ili se pak ne6e nikome. To nije vaZno. Siguran sam da ni-
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sam pogrijesio 5to sam osvojivsi nekoliko vaZnih natjecanja

prestao i odludio poku5ati s koncerlima. dovjek, ako predugo

ide na natjecanja, podne tako svirati na koncertima. Na nade-

canju imate odrecleno vrijeme, desef ili dvadeset minuta u ko-

jima morate pokazati sve. Dakle, prilidno ste ogranideni, spu-

tani. Naprotiv, u jedan sat ili sat i pol koliko traje prosjedni

koncert, imate mnogo viSe vremena da sve polako izreknete,

iznesete od prve do posljednje note, da sebe i glazbu iztazite'

To 6e se isto tako nekome dopasti, a nekome ne6e, ali to je vaS

koncert, to ste vi! Osjeti se todno kad je neito umjetnost. Uvi-
jek se vidi ljepota. Glazbaje izbor, kad svira5 ne5to i pritom

uZiva5. Nikad zato 5to moraS, jer tu onda nema umjetnosti!

' Vi ste inaie urlo rano poteli s koncertima. Prui ste odriali
kacl uam nije bilo niita uiie no osam godina. Naziuali su

Vas tudom od dieteta...

Kao mali sam se zaljubio u zvuk klasidne gitare. Ona je kao

Zena: ako nadeS pravu, jednostavno ne moZeb misliti na dru-

ge, toliko te odara, zavede... Tog prvog koncerta prilidno se

mutno sje6am; znam da sam svirao Ponceove Preludije,bila
je tu i Giulianljeva Grande ouuefture, Sto mi je sad dudno'

No, kao klinac bio sam prilidno tehnidki spretan, imao sam

veliku ruku i duge prste. Samo sam svirao, nisam baS mnogo

razumio. Otac me potpuno podrZavao. Bai jedan moj bliski

prrjatelj kaZe kako mi je zapravo pravi menadZerbio tata' Sje-

6am se, bio je strog i htio je da stvarno vjeZbamo, ali i da pos-

tanemo prave osobe (ledan moj brat svira violinu, a drugi

udaraljke). Joi uvijek pomalo sviramo zajedno' Upravo pri-

premamo tumeju po Njemadkoj i Svicarskoj-malo jazzaima-

1o kiasike. Snimamo i novi nosad zvuka koji bi trebao\za6iza

kojih mjesec dana. Tu sam se okulao i kao pjevad' Na CD-u

su melodije slidne taranteli, krasne... sasvim smo ih neobidno

obradili, ima puno improvizacija..' Volim pjevati napolitan-

sku glazbu. Nekako mi je u kr.vll (smijeh) Kako vidite, odma-

lena sam bio u dodiru i s komornom glazbom, Sto mislim da

mi je izuzetno koristilo. Dijete drugadije podne sludati pa on-

da i razmiSljati dok svira s jo5 nekim. U naiem domu je glaz-

ba uvijek bila prisutna. Volio bih da jednom i moja djeca budu

okruZena glazbom. Iskreno, ne bih ba5 volio da se time profe-

sionalno bave kakoje htio moj otac, ali naravno da ih nedu u

tome sputavati. Iz iskustva ljudi oko mene mislim da ljudi ko-

ji imaju obitelj sazrijevaju brZe i nekako drugadije od onih ko-

ji je, naZalost, nemaju, a to se kod glazbenika odraZava i na

svirku, u pozitivnom smislu. Volio bih recimo doZivjeti 5to 6e

se dogoditi sa Chaconnom kadjednom postanem otac' Ved se

mnogo toga promijeni u nadinu sviranja i vjeZbanja kad se

podnete baviti pedagogijom, ako to doista radite sa srcem'

Nekako ste odgovomi za joi nekoga."

' Buduti cJa se mislite i dalje bauiti mladim gitaristima, drii-
te li majstorske tetajeue?

Pohadanje majstorskih tedajevaje prava stvar za svakog glaz-

benika. Uvrjek se duje ne5to novo, sretnu se mnogi zanimljivi

ljudi, razmrjene iskustva. Sje6am se dobro nekoliko tedajeva

na koiima sam svirao: kod Marie Luise Anido i Lea Brouwera

- tamo sam dobio Sirinu izvan okvira gitare. Nismo govorili o

tehnici, nego o glazbi kao apsoiutnom pojmu' Volim i sam dr-

Zati tedaieve, jedino Sto su malo prekratki. Super je osje6aj

kad netko svira samo zatebe.I svoje udenike uvijek tjeram da

posje6uju Sto vi5e profesora i majstorskih tedajeva. Kadjed-

nom doilu do neke zavidne tehnidke razine, savjetovao bih im

da uzmu satove kod glazbenika koji nisu gitaristi, baS radi

glazbe izvan gitarskih granica.

' Imate Li u glazbi neke uzore? Neke koje moida uiie uolite

sluiati od ostalih?

Prvo, glazbu dijelim na lolu i dobru. Mislim da je to jedina

pravedna podjela. Inade, jedna od fascinantnih osoba koje

sam u Zivotu sreo jest Maurizio Pollini. Imao sam dast svirati

na istom festivalu u Bremenu' Zanimljivo je da mi se njegove

snimke uop6e nisu svidaie, ali kad sam ga duo uZivo svirati

Chopinove Preludije, to je bilo neSto izvanzemaljsko, neopi-

sivo lijepo... Zatim Leonard Bemstein, Isaac Perlman, Pat

Metheney, Arturo Benedetti Michelangeli, Julian Bream; za

ZoranaDuki6a smatram da zaista razumije du5u gitare"' Tu

su zatim pjeva6i koji su op6enito stvarno neKto posebno' Oni

imaju stalno uz sebe, zapravo u sebi, svoj jedini instrument"'

Ella Fitzgerald, Maria Callas, Billie Holliday, Placido Do-

mingo... Mnogo sam pridao s pjevadima o tom njihovom pri-

rodnom instrumentu. Volio bih jednom u Zivotu imati osje6aj

da smo instrument i ja potpuno jedno, fantastidno"' To mi je

stvarno velika Zelja!

t Spomenuli ste da mnogo putujete zbog koncerctta' Kako us-

ktadujete sue obueze s obzirom na probe, nastauu, snima-

nja...?

Sretan sam 5to mi uglavnom sve koncerte ugovara menadZer;

mislim da to nikako ne bih mogao sam. To je kao prodavanje

svoje umjetnosti - nekako neiskrena trgovina. Ne znam, ni-

sam taj tip i smatram da je gotovo nemogu6a ili strahovito ri-

jetka kombinacija biti ozbiljan profesionalni glazbenik i me-

nadZer u isto vrijeme. Negdje morate zakazali. Trudim se sve

uskladiti i organizirati svoje vrijeme Sto udinkovitije, no po-

malo priZeljkujem da mogu pojedinim koncertima re6i ne, 5to

je vrlo teiko jer se od toga ipak Zivi. Zehm miran Zivot u ko-

jem 6u bez stresa modi pripremati koncerte, i to onoliko koli-

ko mi se bude dinilo dovoljnim.Znate,koji put se pribojavam

da bih mogao prije6i u koncertanta >>trgovca<: pozovu vas'

odsvirate, dobijete honorar i drugi dan idete dalje svirati u

drugi grad. Za mene je svaki koncert ne5to posebno' Jednos-

tavno Zelim darovati glazbu publici, a to je meni ne5to mnogo

uzvi5enije, kao poslanstvo... Eto, i sutra se neobidno veselim

vaSoj publici i ovom koncertu!
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posljednjih nekoliko desetLjeta. Od I962. godirLe glawil je i odgouoni Ltednik (:asoltisct Classical Guitar, uodeteg sujetskog gita-
ristit\kog ntjesetttika. Njegoui zapai.eni, potrckad i prouokatiurLi tekstoui [ine gtt jedinstuenont pojrtuont u glaTbenom nouinarstutt.

tek kcto tridesetiestogodiitjuk. Petnaest goditta pisuo je redouittt rubriku u tokij.skont tasopisu Gendai Guitar. Pokretu[ je i prui
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,, - ako je [asopis Classical Gutlar z.apoteo s'radont?

. ,..".1 .j ...

Bilo je to I 982. Pokrenuo ga je Maurice Surnmerfield, koji je
bio glavni oglaSivad u prethodnom dasopisu, Guitar, koji sam
ja, zajedno s jednirn prrjateljern, pokrenuo 1972. godine. Ma-
urice je irnao sukob s mqirl biviit.r.r sr-rradnikom (u to vrijeme

ve6 sam bio napustio dasopis); sukob jc rezultirao Mauriceo-

vom odlukom da osnuje vlastiti dasopis. Nazvao je nekoliko
ljudi - mene. Johna Duartea, Grahama Wadea ijoi neke - i

svi smo se sloZili da je to dobra ideja. U podetku tu nije bilo
nekih novaca; sarni troikovi. Kako smo se postupno etablira-
li, stizaoje i novac. ali nikad veliki - niti danas. Ipak, iasopis
Zivi, i prodaje se u 84 zemlje Sirom svijeta.

' Imate li rnnogo prctplatrtiko'l

Lnamo, ali se pur.ro prodajemo i na kioscima. MoZete nas tako

kupiti na ulicama Rija de Janeira, no ri En-gleskoj je neito te-

Ze. U Engleskoj iman-ro zaista brojne ditatelje, ali sc dasopis

rnoZe naii uglavnom u glazbenim trgclvinama. Iznenaclujr.ria
je dinjenica da ga u nekim svjetskim sradovinra moZete kupiti
u obidnom kioskr.r. usred rro6il

' Clus.sical Guitar je postuo najutiecojrtiji [usoltis u st'ijuLt
klasitne gitare. Je li bilo kakuilt probletna, tte sann .firttut-
cijskih?

Situacrjaje bila na rubu katastrofe kad je propao dio Maurice-
ovog posla s uvozom, ali dasopis je uspio preZivjeti. Potom

smo bili u problemima s tiskom, budu6i da je u Engleskoj ci-
jena papira bila veon'ra poskupjela pa je morao i dasopis. Na-

ravno, ljucli su se Zalili da im je to preskupo. To je tipidan pro-

blem u ovome poslu. No, uspjeli srno odrZati cijenu vcoma

niskom, ispod tri funte; iskrvremeno gotovo svi ostali istovr-
sni dasopisi stoje najrnanje detiri funte, a najdei6e rnnogo vi-
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5e. Izgubili smo nekoliko suradnika, primjerice Johna Duar-

tea, koji nasje napustio ve6 nakon nekoliko mjeseci. OtiSaoje

u jedan dmgi dasopis koji se ugasio prije desetak godina.

Premda nije dlan naie redakcije, javi se s pokojim dlankorn - i
mnogim pisrnima! - bez obzira na to 5to je, sa svoje 82 godi-

ne. veoma zauzel dovjek.

' Kako dobiuate surctdnike?

Ne moZemo si priuititi nadin rada koji bih ja Zelio. Ne mogu

naruditi tekst od nekog poznatog glazbenog pisca za, recimo,

200 funti, jer mi ne raspolaZemo s takvim iznosima. Moramo

dekati, djelovati i na privatnim linijama, i moliti nekoga bi li
htio neito napisati. Mi pla6amo naie suradnike, ali ne mnogo.

Oslanjamo se na dobru volju i dobre meduljudske odnose. No

ponekad je to te5ko.

' Kako se razuijalu naklada tijekom godina?

Ona se manje-viSe zadrLala na istom nivou. Podeli smo

skromno, s nekih tisudu primjeraka, i narasli do izmedu pet i

sedam tisu6a. To nije puno - bili bismo zadovoljni s petnaest

tisu6a. Dobivamo mnogo novih pretplatnika i u isto vrijeme

gubimo neke stare. Trenutno se jako dobro prodajemo u Sje-

dinjenim DrZavama, gotovo isto kao i u Britaniji.

' Medunarodna gitaristiika scenct je priLitno heterrtgena.

Kako uspijeuate pratiti sue te raz.Litite zemlje i ,scene?

Postoji jako mnogo festivala i seminara za koje ne znamo.

Primjerice, samo u Japanu imerte dva milijuna gitarista, i neki

su od njih veoma dobri. Takoder, ve6ina CD-a izdanih u Japa-

nu r.rikada ne docle do nas. U Kini je takoder ogromna scena'

Primjerice, Sangajska gitaristidka udruga broji oko dvije tisu-

6e dlanova. Veoma nam je teiko sve to pratiti, ali se tmdimo.

U nalem dasopisu postoji kolumna pod nazivom Views from
Euerywhere, u kojoj su svadiji prilozi dobrodo5li'

. Irterujuirali ste tolike gitariste -koje uun je iskustuo poseb-

no ost(tlo u sjetanju?

Pri vrhu moje liste bio bi intervju s Eliotom Fiskom, koji sam

radio prije mnogo godina, nakon njegovog izvrsnog koncerta

u londonskoj dvorani Wigmore. Na51i smo se u stanu Davida

Russella gdje je Eliot boravio tih dana. Bio je ponedjeljak

ujutro, bili smo sami i on nije bai bio raspoloZen za razgovor.

To se ubrzo pretvorilo u onu vrstu intervjua gdje su pitanja

dulja ocl odgovora. Novinarska no6na mora. U torn, netko do-

de na vrata, neki gitarist, i pita srnije li nam se pridruZiti. Po-

tom dolaze joi dvojica: Brian Cohen - graditelj gitara - i Ti-

mothy Walker. Najednom je Eliot imao publiku, Sto ga je

potaknulo na nekoliko vaZnih i, rekao bih, revolucionarnih iz-
java. Intervju se tako pretvorio u jedan od najuzbudljivijih
ko.jc sam ikrda nrprrvio.

Na predavanju u Zagrebu Colin Cooper govorio je o britan-

skoj glazbi za gitaru u 20. stolje6u.

' Kako se nosite sa suojim natinom Liuctta i iestim izbiua'

njem iz. kute?

Ponekad se zaista dini da se moj Zivot sastoji od neprekidnih

putovanja, ali to nije bai tako. Na primjer, kad se vratim iz

Zagreba, idudih 6u dvanaest tjedana provesti za kompjute-

rom. To moZe postati vrlo monotono. Putovanje predstavlja

promjenu rutine. Nakon toliko vremena provedenog ispred

kompjutera, to doZivljavam gotovo kao praznike.

' Neizbjeino pitonje - uaie miiljenje o hruatskoj sceni?

Godinama sam bio svjestan dinjenice da ditavo ovo podrudje

ima vrlo jaku glazbenu kulturu, no presudan je bio susret s

Robertom Belini6em, kojega sam duo prije tri godine u Polj-

skoj. Tada sam shvatio da u Hrvatskoj postoji kvaliteta koju

moram boije upoznati. Moja odekivanja su se u potpunosti

ostvarila. Veoma su me se dojmili mladi gitaristi koje sam duo
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dan drugi instrument, pa su, sukladno torne, i naie reakcije

veoma osobne. David Rrissell je, na primjer, izvrstan glazbe-

nik; u njegovim mkama gitara doslovno pjeva, i poZelite ga

sluiati cr.lelu no6. Pavel Steidl je takoder sjajan glazbenik -
svira tako prirodno kao da tu glazbu stvara na licu mjesta. Co-

stas Cotsiolis i Eiiot Fisk imaju iznirlno razvijenu tehniku,

ali, naravno, i ne(to viie od toga. Tu su i Amerikanci, recitno

Benjarnin Verdery; on djeluje tako inspirativno na svoje ude-

nike da oni odsviraju bolje nego 5to misle da mogu. Tilman
Hoppstock izvrsno vodi javne sttove i veoma je dobar izvo-
alad, iznimno inteligentan, s velikim dinamidkim rasponom.

JoS.jedan Nijemac, Hubert Kiippel, snaZne je osobnosti i po-
jave na pozornici; toje nesumnjivojedna od tajni njegova us-

pjeha. Ali mogao bih navesti jo! mnoge. Aniella Desideria

zbog njegovejuZnjadke topline i tehnidke genijalnosti. Davi-
da Tanenbauma zbog inteligentnih interpretacija suvremene

glazbe. Bra6u Assad zbog njihove sjajne ritmidke bravuroz-

nosti. Rolanda Dyensa koji premo56uje jaz izmeclu klasidne

glazbe i jazza, uspijevaju6i biti ekspresivan ali i kvalitetan. I,

naravno, velikog Juliana Breama, koji je potakntlo stveranje

tolikih izvrsnih kornpozicija; bez njega, nai bi modemi reper-

toar bio daleko siromainiji. Nekoliko sam puta sluiao Sego-

viju, ali nikada nisam uspio sjesti dovoljno blizu da u potpu-

nosti uZivam u njegovom nevjerojatnorn rasponu tonskih

boja. U vrijeme kad sam uzmogao bio je ve6 veoma star i vrlo
se brzo umarao, pogotovo u lijevoj ruci. On je bio veliki um-

jetnik, i nitko nikada ne bi srnio misliti suprotno o njemu.

Colin Cooper ve6 gotovo dvadeset godina ureduje dasopis

Classical Guitar.

na Danima gitare, kao i Robertov koncerl, te koncert Zagre-

badkoga gitaristidkog kvarteta na kojem je Bach bio nesvaki-

da5nje iskustvo. Po mom miiljenju, radi se o kon-rbinaciji pr-

voklasnog materijala i prvoklasne naobrazbe, Sto 6e stvoriti
joi viSe gitarista, joi viSe glazbenika. Ovi mladi ljudi nisu sa-

mo gitaristi, ve6 i glazbenici - to je ono lto mi se najviSe svid-
je1o.

. Problem je u tome ito je teiko naprauili karijeru l.iueti u
Hruatsko j...

Da, ali to otvara novo pitanje. No, u pitarlu darovitosti i spo-

sobnosti Zagreb ima dobar materijal, i moZe se usporediti s

bilo kojim drugim centrom. Sto ui dinite i kako to postiZete -
nije mi jasno, nemam odgovor. MoZe se olt6i iz Hrvatske u
potragu za uspjehom, moZe se ostati tu i pridonijeti rastu hr-

vatske scene. Netko 6e odabratijedno, netko drugo.

' Od suih gitctristct koje ste tuli i upoz.nali, koje najuiie ciienite?

Veoma te5ko pitanje! Gitaristi streme individualnosti. DrZim
da gitara nudi viSe mogu6nosti za individualnost negoli ije-
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. ,"1: edawto je, u jeclnoj intentetskoj newsgrupi, Mttturt'

, ii. )" Ophee (urednik gitaristidke izdavadke ku6e Or-
iri phee Editions - op. a.) citirao uuiu izjauLr kako je

>noma, klasiinim gitoristima, preostalo.io! .\ctt?1o pet godina

dcL konahn udemo u nekakau mainstream klosihrc glazbene

scene, ili moi.emo zauuijek odustati od pokuiaja do po,stane'

nto oz.bilino slnoterL instrunrcnt.,t Kako je rnognie prornijtni-
ti tu cliskrhtinirujutu pozic'iju giture?

Nisam rekao bai tako; Matanya je to interpretirao na svoj Ita-

iin. Ne rnoZemo, dakako, govoriti o preciznim brojevirne -
tri, pet ili deset godina. Ali, odito je da joS nismo uspjeli. Mis-
lirn da tu ima viSe razloga. Jedan ocl njih je nai loi odnos pre-

ma tudoj literaturi, i navika da radimo bezumne transkripcije

svega i svadega. Mi5ljenja sam da bisrno trebali pronlijeniti

pristup prema transkripcijama, te ih podeti shva6ati viie kao

kompozicije za udenje glazbe, llego za trzrZenje interyretrcije.

Primjer su Bachove violinske sonate - mi ih, zbog prirode na-

ieg instrumenta, ne moZemo izvesti todno onako kako su za-

miiijene na violini. To je drukdiji zvuk. Zato drZim da bismo,

zapravo, trebali violinistima objasniti kako koristimo Bacha

za udenje glazbe, a ne da bismo napravili interpretaciju. U su-

protnom, moZe se dogoditi ono Sto se naZalost najdeS6e i do-

godi - da nas ostali glazbenici ne prihva6aju i ne poituju. Ta-

koder, gitaristi moraju prestati s ruZnim navikama da ne

po(tqu sve ideje koje su zapisane u partituri - tu rrislirn na

toino trajanje nota, guienje basova i slidno. Mnogi gitaristi su

previie optere6eni tehnidkim problernom i pozicijom na hva-

taljci. Moramo se rijeiiti takvog nadina razmiiljanja i prestati

s ruZnom navikom da ne poitujemo zvuk koji je kompozitor

zamislio u partituri - u suprotnoln kompozitori viSe ne6e pi-

sati za nas. Nai je instrument prisutan u doista velikorn broju

muzidkih stilova. i to treba iskoristiti. Imamo klasidnu gitaru,

flamenco, rock, jazz, country... Ovog trenutka redovita je i
uspje5na praksa da se na gitaristidkim festivalima mijeiaju i
prezentiraju svi ovi gitaristidki stilovi, i u svakom od njih

imamo sjajnih predstavnika. Dakle, morali bismo pojasniti

ostalim glazbenicima da sviramo transkripcije kako bismo

naudili viSe o glazbi; da dijelimo na5e probleme i razmi5ljanja

s ostaiirn glazbenicirna - tada 6e nas poitivati, i tada 6e sluiati

originalna djeia za gitaru, od kojih je mnogo doista h.lepih'

Budu li slulali naiu glazbu, viSe ie poitovati gitaru.

t'+

u razgovoru s fulelitom lvkovic

. Pitanje tliz.anjrt gitare na tiuo kluuiru ili uiolirte ukljuiuje i
pitatle boljeg Jincutcijskog tretmcutu i uetilt ltorutrarct. Da-
ntrittji su gitaristi, tak i uelika imena, u pracilu pretnulo pla-
ieni u odnosu rtcL o.stale in,strtonentnliste. S clruge str(u7e,

uamct gitoristiika kurijero nije glcturti izuor prilnda. Cime

.se joi bouite?

Uz gitaru, studirao sam i ekonomiju. Porecl toga, vei kao de-

vetnaestogocli5njak podeo sam se baviti pedagoikim radom.

Imao sam zaista puno udenika u Zivotu: gotovo svi nastavnici

gitare u Grdkoj - njih oko 85o/o - moji su studenti. Svoju sam

gitaristidku karijeru podeo veoma rano - ve6 s l5 goclina svi-

rao salr Aranjuez sa sirnfonijskim orkestrom. Sada imam 43

godine i zaista mnogo koncerata iza sebe. Sve ove godine doi-

sta sam puno radio, pa tako i pristojno zarailivao. Tre6e dirne

se bavim je burzovno meietarenje, iime sam zaradio zaistit li-
jepe novce. Za sada ulaZem samo u grdku br-rrzu, a od ostalih

mi se deika dini vrlo perspektivnonr. U Hrvatskoj joi nije pra-

vo vrijeme za ulaganje - moZda za pet do Sest godina.

. Suirctli ste .s brcjnim orkestrinto i na uelikim sujet'skim po-

zornicuma. Smota se da bit klu.sitne gitare, njena ljeprtta i
bojct zuuka, ne rnoIe doprijeti do sluiaocu u duoruttamn od
preko 200 ljudi. No, tttoromo se pojauLjiuati na uelikim po-

TomicuncL jer nam lo dorLosi sponlenutlt mainstrean-rpub/l-

ktt. Kuko pomiriti oue sultrotne idejc'/

Veliki sam zagovomik ozvudavanja nar koncertima i mislim

da je to ispravan pristup, dak i za solo recital. Gitara ima sve -
boju, polifbn4u, sada i repertoar;jedino nerna snaZan zvuk. I
to je jedina negativna todka: kad to rije5imo imamo sve. Mi
bismo morali svirati s mikrofonom - oni se koriste i pri orkes-

tralnim i open.rim izvedbama. Dobar mikrofon ne6e pokvariti

zvuk; on 6e preuzeti sve njegove kvalitete i raiiriti ga premil

van. Trebaju nam mikrofbni, i treba nam publika. Sviranje

koncerata pred dvrje stotine ljudi nikada vam ne6e donijeti

honorar kakav imaju pijanisti ili vioiinisti koji sviraju pred

dvije tisu6e Ijudi, disto ekonomski gledano.

. CLanoui Los Angeles Guitor Quarteta redouito suiroju s po-
jatalima, tak i u manjitn koncertnittt duoranamct.



Oni to dine zbog joS jednog razloga. Naime, oni su detiri svi-

rada sa detiri razlidita zvuka, razlidite snage. Radi boljeg za-

jedni5tva i balansa, oni koriste amplifikaciju i rade to kao pra-

vi plofesionalci.

c Neito uiie o uaiem obiteljskom okrulenju: rodeni ste u Ttti-

kentu, i u rat7ot17 djetinjstutr uratate se u Grtku; dolazite iz

polititki jctsno orijentircme obitelji - otac uam ie bio i'Etak-

nuti nouinar ljeuiior.skog opred.jeljenja. Je li uaie bauljenje

glaz.bcnn i gittu'ont preclstcLuljulo suojeurstan bijeg od politi-
ke koja ua,s je okrulit'alu'/

Todno je da sam rodon iz Taikenta; otac i majka bili su parti-

zani, komunisti. Ja se smatritm pro-eresivcem, ne bih to danas

zvao lijevirn ili desnim - danas je to izgubilo negdainje zna-

denje. Vjerujem da razmiiljam napredno. i Zelim sve najbolje

svima, ditavoj zajednici. Nisam izabrao gitam da bih pobje-

gao od politike. Studirao sam politidku ekor.romiju, svako-

dnevno pratim vijesti na televizrji i u novinama. Veoma me

interesirr politika i tlrttitrerrl pitunjr.

' Prije duudesetak godirn pokreruli ste.festiual u Vrtlostt' ko-

ji je tijekom godinct posroo jedinr od najualnijih na nuioj
sceni. Recite neito uiie o pouijesti festiuala.

1977. podeoje kao narodni, 1978. postaoie medunarodni. Tu

su zaista bila gotovo sva najbolja irnena iz svijeta gitare. Broj-

ni su rnladi gitaristi upravo tu zapodeli karijem, jer ja ne pozi-

vam samo izvoclade, ved i organizatore drugih vaZnih festiva-

la, koji sluiaju i pozivaju mlade gitariste. Mnogi su ljr-rdi

danainjih velikih karijera, poput Zorana Duki6a i Aniella De-

siderija, dobili prvc koncertne ponude upravo ovdje, i sretan

sam zbog toga. Tijekom svih ovih godina kroz Volosje pro51o

viSe od 8000 studenata iz- ditavog svijeta' i vi(e od 250 kon-

certnih gitarista. Sada vodin.i i jedan drugi festival' direktor

sam Atenskog gitalistiiko-c f'estil ala u or-uanizaciji duvene

koncertne dvorane Mesaron. Oni su ujedno i najveii or-[ani-

zator glazber.rih dogaclanja u Griko.1. Tarro clolaze samo veli-

ka imena. To nr.1e tip festil ala kao u \blosu -edje 
irrlrte senri-

nare, no6ne koncerte, obtteljskLr atn.ioste ru. Illlade -gitariste U

Atenu, osim gitaristidke, dolazi i iira publika Bili su nan'r Leo

Brouwer, Egberto Gismonti. braia Assad. \Ieren-rue de Cor-

doba. Manuel Barrueco. duo Kaltcher'. duo Alexis i Suzana'

A1 cli Meola, Larry Coryeil. I ja tamo svirarn svake godirre -
to mi se ne svida. ali moram. kao direktor (srnijeh). Svake go-

dine teatar narudi djelo nekog kornpozitora. jedne godine gr-

dkog,jedne stranog, ija ga izvedem na festivalu. Proile godi-

ne bio je to koncert Sergia Assada, prema temama Mikisa

Theodorakisa. Taj sam koncert nedavno ponovio u San Anto-

niju na festivalu Ameridke gitarske udruge (Guitar Founda-

tion of America), i svirat 6u ga na Kanarskom gitaristidkom

festivalu. Direktor sam i festivala u Solunu gdje organizirarno

koncerte svakovrsne glazbe, ne samo gitaristidke: tradicio-

nah.re grdke glazbe, moderne, klasidne, jazza.

u raigouoru s Meliton lukouii: Cosrt's Cotsiolis

' Raz,uoj i kljutne toike uaie karijere?

Prva vaZna todka bilaje kad sam kao petnaestogodiSnjak iz-

veo Aranjuez s Atenskirn drZavnim sirnfonijskim orkestrom.

Druga kad sam susreo Lea Brouwera. Tre6a kad sam pokre-

nuo festival u Volosu. Cetvrta kad sam prvi put svirao na fes-

tivalu u Esztergomu, u Madarskoj. U to vrijeme, 1917,bio je

to najve6i festival u Europi. Tu su se susretali svi gitaristi iz

istodr.re i zapadrre Europe, jer tada mnogi istodni Europljani

nisu mogli putovati naZapad. Tzrmo sam susreo sve njih i ta-

mo sam nastupio, i tako su me svi duli i pozvali da sviram u

njihovoj zemlji.

. Kacla ste susreli Lea Brouwera i ito je doprinijeb tolikoj
poueKtnosti s njegouom glazbr.tm? Vai odnos 's Brotrwerom,

kako u prcfesionalnom toko i u osobnom smislu?

Prije svega, poznajem ga tolike godine. Upoznao sam ga

1 9721. godine kad sam pohadao njegov seminar u Francuskoj,

na lestivalu u Arlesu. Zbliiili smo se 1979. u Esztergomu. Od

tada smo se mnogo susretali. Njegova mi se glazba svidjela

oc1 prvog trenutka. Svirarn je, dakle, ved viSe od detvrt stolje-

6a. Mislim da sam svirao sve njegove kompozicije, osim ne-

kih koje upravo sada piSe - ostale su moZda svega 2-3 kom-

pozicije koje nisam svirao. Kao dugogodiSnji pn3atelji,

razmjenjujerno miSljenja o svemu - Zivotu, politici, filozofiji,
meduijudskim oclnosinra, Zenama - to nije samo profesiona-

lan odnos. Ako nekoga poznajete tako dobro, znate i svirati

njegovu glazbu.

. Ocl rcute ntlaclo.sti po.stali 5te poznati po brojnim osuojenim

naljeccu'Liima i iuuenoj tehnici. Kako ste izgrrulili teltniku:

ito je nolhitnije u izgrcLcliuanju i odriauanju dobre tehnike,

kako to zltcuie prenosite studentimn?

To je previ5e praktidno pitanje, teiko mi gaje prepridatiuraz-

sovoru. Sve podinje od poloZaja gitare na tijelu, i kori5tenja

tijela za sviranje - svira se tijelom, a ne samo rukarr-ra' Kad

svirate tijelom, um \ram je slobodniji, in-rate vi5e ideja i

opuSteniji ste. Sto se tide natjecanja, pobjedivao sem, i pres-

tao sam i6i na njih sa 17 godina. Ne vjerujern da natjecanje

sluZi iskljudivo pobjeclivanju, ve6 da se upozna druge gitrris-

te i vidi druge Skole, i da se udite svakoga puta dati najbolje od

sebe. Ne znadi da 6ete, ukoliko osvo.iite mnogo natjecanja,

imati osiguranu karijeru. DrZim da karijeru moZe imati samo

onaj tko irna osobnost, a to lle znadi samo da dobro svirate gi-

taru - to je, naretvno, prvi uvjet - ali osobnost imate samo ako

ste Zivotni i ako pozitivno glediite na svijet, ako ste pozitivna

osoba.

' Vti tlneuni raspored ujei.banja? Kuko ujel.bate i rjeiauate
probleme: zagrijctuanja, telmike, rado no nouim skladba-

ma, mentoriranja, priprente za koncerte, njege noktiju?
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Costas Cotsiolis poslije koncefia u HGZ-u.

Ni5ta od ovoga nabrojanoga ne pripada u moje dnevne obave-

7st (smijeh) Moj se radni dan sastoji od telefoniranja, pone-

kad i pra6enja dogadaja na burzi, organizacijskih poslova,

studenata, privatnog Zivota. Samo ponekad mogu zaista pos-

vetiti vremena gitari. Medutim, ne Zelim vi5e ovako nastaviti,

Zelim se ostaviti ove ekonomske strane Zivota, vratiti se sebi,

a velik dio mene je gitara. I kanim to ubrzo udiniti. Sto se tide

pripremanja za koncerte, vjerujem da sve dolazi iz glave, i
tehnika, i zagrijavanje, i nove kompozicije, i prstomet. Prsto-

mete, na primjer, najdeS6e izradujem tijekom avionskih leto-

va - zamiSljam ruku i slaZem prstomet' Pripremanje za kon-

certe psiholoiko je pitanje, i vrio individualno. Rad na novim

kompozicijarna ovisi o iskustvu. Ove godine moram svirati

deset razliditih koncerata za gitaru i orkestar. Svaki 6u od njih

podeti vjeZbati todno u vrijeme koliko mi je potrebno za uv-

jeZbati, u pravi das, ne prekasno ali ni prerano! Sve u pravo

vrijerre, kao i u Zivotu.

. Koko ste snimili uai CD s Brouwerouitn djelima? Dajete Li

prerlnost snimanju u studiju ili u i.iuom prostoru? Koji su

najualniii detatji da se zadrii ito prirodniji zuuk gitare tije-

kom procesa snimanja?

Zato je zasluZna Fa Assad, Odairova Zena - onaje producen-

tica, i na tom CD-u je napravila jako dobar posao. Snimili

smo ga u crkvi. Za snimanje najvi5e voiim crkve ili veoma

l(t

dobre koncertne dvorane. Tijekom snimanja veliki problem

predstavlja Sum noktiju, no to najbolje moZe rijeKiti sam gita-

rist. Dobar 6e se gitarist paZljivo slu5ati i poku5ati svesti Sum

nokta na najmanju mogu6u mjeru. Mikrofon je bio iznad me-

ne, neito udaljen, ne preblizu. Sve smo snimili za pet sati.

' Vai pedogoiki rad: zaposleni ste na tri konzeruatorija' u

Ateni, Pireju i Solunu. Koliko studenctta imate?

Ove godine imam 42 studenta. U zadnjih deset godina nisam

imao manje od 35 studenata. Mnogi su od njih tijekom ovih

deset godina napravili dobru karijeru, pobijedili na mnogim

nadecanjima Sirom svijeta.

. Za nekoliko mjeseci u Zagrebu 6e takoder gostouati duet u

kojem suiru Alexis Muzurskis, uai biuii uienik...

Alexis je zapodeo sjajnu karijeru u duetu sa Suzanom Prieto'

Osvojili su tri velika natjecanja, u Montelin.raru, Bariju i Frec-

henu. DrZim da su u ovom trenutku meclu tri najbolja dueta na

svijetu, i jako mi je drago Sto 6e do6i svirati u Zagteb.

t Na kojem instrumentu suirate?

Trenutno se nalazim pred te5kom odlukom: do prije mjesec

dana svirao sam na gitari Thomasa Humphreya' Od tada, pa i



tu u Zagrebu, sviram na instntmentu Zbigniewa Gnateka. Po-

ljaka koji Zivi u Australiji. Morarn se odluditi izmeclu te dvije
gitare, izvagati svakoj dobre i lo5e strane, Sto nije lako. Gna-

tek je snaZniji i impresivnijeg zvuka za sluiateljstvo; s druge

strane, nedostaje mt sustctin (trojanje tona - op.a) Humphre-

yeve gitare. Ne znadi, naravno, da ga Gnatek nema, ali kod
Humphreya je bolji. Odsvirat 6u, pored ovoga u Zagrebu, joi
nekoliko koncerata na Gnatekovoj gitari kako bih dobio pot-

puniji dojam. Na konceflima moZete vidjeti sve, jer dajete

mnogo snage iz sebe, i koristite gitaru do njenih granica. A
upravo na tim limitina vide se sve negativne strane instru-

menta. Pri ku6nom rjeZbanju to se ne moZe osjetiti.

' Nctsttrl';oli ste s m.ttogint po:tlalint inettimtt, sltotrtettitrto

Johrut Williamsa, uli i ottitrtct i:trtrt klttsihte gitttre : John
Mclctughlin, Prtco cJe Lucict, lv'lilt'ct... Src sre natrtili iz tih
iskustaua?

Iskustvo koje irnam sa svakim od njih r iie je osobno a manje

glazbeno. Naime, ni s kirn od njih nisam svirao zajedno, ve6

smo dijelili koncertne veieri. John Mclaughlin i ja smo prije

deset godina d1e1i1i koncert u Frankfurtu. U to vrijeme bio

sam umoran od svega, priiao sam mu da Zelim stati, da imam
dovoljno novaca jer ne Zelim preskupo Zivjeti, da sam skro-

man i da mi je to dosta. Rekao sam mu da sam siguran da 6u

za deset godina prestati svirati gitaru. On se nije sloZio, pa mi
je ponudio okladu od tisu6u maraka, i prihvatio sam. Kad ga

idu6i put sretnem moram mu dati novac! Paco de Lucia je

dovjek koji zna sve. Sjajanje. On u svakom trenutku zna ito
radi; dak i kad je najstrastveniji. ta strast je pod njegovom

kontrolom. John Williams je nepopravljivi pozitivac i opti-

mist, uvijek nasmijeien. Milva je jedan sasvim drugi svijet.

Ona je velika zvijezda, i njen nadin obra6anja i prezentecije

na sceni nr.le dio naieg sr ijeta - mislim da klasidan glazbenik

nikad ne moZe biti zx4ezda na takav nadin.

' Kao mlad gitari.st polntlali .ste setttittare kod Scgtttije te

Diaza. Src moi.ete reii sada. .s pot'ijene distattce. o riiho-
uom Tnaiaju?

Segovia nije bio dobar kao uditel j. On je bio velika zvijezda, i
svi su dolazili k njernu, kako bi mogh u bio-lrafiji napisati da

su bili Segovijini studenti. \'jerojatno.le zbog toga bio toliko
umoran, sluiajudi tisu6e gitarista iz ditar o-e svijeta - da je on

zaista radio sa svima njima. na svoj nadin i sa tadaSnjim infor-

macijama, bio bi umro mnogo ranije. Zato je on samo sjedio

na stolici, posluiao i rekao >bravo. i >dovidenja<. Diazje bio

uditelj sa srcen'r. Uvijek je podudavao onako kako osjeia, iz

srca, ne iz uma. Nasuprot Segovrji, on je davao sve ono 5to je
u tom trenutku osjedao i znao, o repertoalu, o nadinu sviranja;

sve Sto.je irnao - to je davao.

' Sudjelouali ste na gotouo suirn gitaristiikim festiualima u

Europi i ctbje Amerike. Kakui su uam utisci; gdje ste mtiili

u mzgouoru s MeIitrnn Iukouit: CosrAs Cat.\iolis

ncrnajtopliji doiekpublike, gdje nanajuete entuzijaste i za-
ljubljenike u gitaru?

Bio sam veoma impresioniran pubiikom u Meksiku, kao i na

Kubi. Na Kubi sam bio prije desetak godina, a u Meksiku pri-
je tri godine. Tamo je publika zaista topla.

. Koju glazbu sluiate i koji su uam interesi izuan gitare?

Sve vrste, u svima ima iijepe glazbe. Od velikih kompozitora
najdraZi mi je Mozart; u rocku volim Stinga, i Beatlese koji su

r,jedni; u jazzu - Djanga Reinhardta i Oscara Petersona.

. Koji ucLm je sljedeti projekt naktn ito snimite iitau Brouwe'
rou gitctristiiki opus ?

Treba zaisla vremena za ovaj projekt Brouwera, tako da niti
ne razmiSljan-r o nedemu drugom. Sjetite se da je on skladao

osam koncerata za gitaru, i sve ih kanim snimiti, zatim toliko
solistidkih kompozicija, takoder i neke druge skladbe za gita-

ru i orkestaE poput obrada Beatlesa, pa Retrats Catalans,Tres

danzas concertantes, kvinteti... toliko toga, da nemam ideju

Sto 6u poslije. No, to je dobro pitanje - razmiSljanje o idu6em

velikom projektu. MoZda da, za promjenu, podnem malo Ziv-
jeti. (smijeh)Ali, ja sam takoiler veoma sretan ovako, putuju-

6i i susre6u6i svoje gitaristidke pnjatelje Sirom svijeta. I na

koncerlima Zivim. Ono Sto mi teZe pada jest toliko organiza-

cije, jer umjetnik i organizator dva su vrlo razlidita posla, sup-

rotna u pristupu. Sje6am se kako mije bilo kad sam studirao

ekonomiju - svaki bih ispit morao pripremiti u mjesec dana.

Taj bih mjesec zaboravio gitaru, i prestala bi mi se svidati -
pitao bih sebe 

"Sto 
je ovo?<.

. Zaito ste odlutili studiroti ekonomiju, kad ste bili uet gita'
rist s uectntu uspjeirrctm karijerom?

Znateli kada sam bio siguran u svoju glazbenu karijeru? Tek

kad sanr podeo podudavati na DrZavnom konzervatoriju u

Ateni. Imao sam devetnaest godina, i bio ve6 na drugoj godini

ekonomije. Rekao sam sebi >U redu, imam barem nekakvu

p1a6u, sviram dobro, pobrjedio sam na natjecanjima, nastupao

sam i u inozemstvu, dakle, moZda bih ipak mogao biti glazbe-

nik<. Ponekad su ljudi previSe optimistidni, i vjeruju da 6e im
karijera do6i sama po sebi ako sviraju manje ili vi5e dobro.

Takoder, biti koncerlant, pogotovo danas, ne znadi niSta. Tko

Zivi iskljudivo od koncerata? U gitaristidkom svijetu nitko,

osim moZda Johna Williar-nsa. Ali nemojmo zaboraviti da je

on zapodeo karijeru prije detrdeset godina, kad su postojali

samo on, Bream, Diaz, Yepes i Lagoya. I nitko drugi. Klaviri-
sti mogu Zivjeti od koncerata jer imaju ve6i broj publike, i
simfonijski ih orkestri zovu da sviraju s njima. Zaito bi orkes-

tri zvali gitarista? Prije svega, ima mnogo gitarista koji uop6e

ne znaju svirati s orkestrom, disto tehnidki su preslabi, i to dak

neki poznati grtaristi. Jer, s orkestrom morate svirati u tempu.

Drugo, boje se koristiti mikrofon. Tre6e, sviraju svaki put

l7
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Aranjuez. Orkestrima je ve6 puna kapa Aranjueza. To je hje-
po i poznato djelo, ali on orkestru nije provokativan. Svaki
put kad izvodim Brouwerov Liege concerto, dirigent saduva
primjerak partiture za sebe, kako bi je dalje proudavao - on je
ne Zeli vratiti natrag izdavadu, nego mi prizna daje to za njega
bila velika Skola, i daje puno naudio o gitari kroz taj koncert. I
glazbenici u orkestru su zadovoljni takvom suradnjom. Tada
vas glazbenici poituju, ne samo zato 5to glazbu svirate dobro,
ve6 i Sto svirate dobru glazbu.

' Vidite li, pored Lea Broutttera, nekog nouog znatajnog skla-
datelja za gitaru?

Tu je veliki problem -Piazzolla je umro, Takemitsu takoder.
Zasada imamo samo Brouwera. Od mladih, Sergio Assad je
veoma talentiran skladatelj - ne usporedujem ga s Brouwe-
rorn, ali je veoma sposoban i siguran sam da 6e dati joi mno-
go viSe. I Roland Dyens ima puno ideja; nadam se da 6e u bu-
du6nosti postati 'znanstveniji' i promatrati instrument i s te
strane, ne samo improvizatorske. Moramo traZiti druge kom-
pozitore i bolje suradivati s njima; mislim da je tu problem u
gitaristima, a ne u kompozitorima, jer gitaristi nemaju dobre
navike pravilnog ditanja glazbe, nemaju naviku gu5enja tono-
va, kontroliranja basova, prstometa... Ponekad mi se udini da
sve gitaristidke CD-e moramo snimiti ispodetka!
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Alemka Orlic

Ove godine Hrvatska je sudjelovala u radu Europskog omladinskog ansambla gitarista koji djeluje pod okriljem EGTE -
Europskog udruZenja gitarskih pedagoga. To je prigoda za predstavljanje udruZenja i njegove djelatnosti.

EGTASto je

Premda udruZivanje unutar struke nije nov izum, dini se da u

suvremenom svijetu ima posebnu vrijednost. Ono olak5ava

dotok znanja, kolanje informacija i razmjenu iskustava, a

ujedno omoguduje zastupanje interesa struke i njeno pred-
stavljanje u javnosti. Ulaskom u mealunarodna udruZenja ci-
jela stvar dodatno dobiva na teZini; stogaje sasvim prirodno
da su europski glazbeni pedagozi pratili proces stvrranja uje-
dinjene Europe. EPTA, ESTA, EGTA- dakle europska udru-
Zenja glasovirskih, gudadkih i gitarskih pedagoga spadaju

medu brojne organizacije nastale na tragu europskih integra-
crja.

EGTA je profesionalna udruga gitarista i gitarskih pedagoga

koja djeluje na regionalnom, nacionalnom i europskom pla-
nu. Nastalaje 1994. godine udruZivanjem postoje6ih strudnih
organizacija iz nekoliko europskih zemalja. Poslije su pristu-
pile i druge novoosnovane udruge, te danas EGTA ima devet
nacionalnih ogranaka koji okupljaju oko tisu6u dlanova.
Zemlje dlanice EGTE, su Njemadka, Danska, Finska, Svicar-
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ska, Velika Britanija, Nizozemska, Austrija, Rusija i Hrvat-
ska, dok je Slovenija na putu ulaska u udruZenje.

Ciljevi organizacije

Zadaee koje je EGTA zacrtala tijesno su povezane sa situaci-
jom u kojoj se gitara danas nalazi. S jedne strane, tehnika svi-



ranja stalno se razvta, poboljSava, dot1eruje, pa dak i mijenja,

5to rezultira ve6om sviradkom vjeitinom i lakodom u svira-

nju. S druge strane, svjedoci smo sve paZljivijeg pristupa not-

nom tekstu, s namjerom da se autorova zamisao dim vjernije

prenese do sluiatelja. Medu ostalim, teZi se jasnoj i pregled-

noj zvudnoj slici, oslobodenoj svih suvi5nih sludajno zaosta-

lih tonova. Nova tehnika i novi pogled na notni tekst ve6 i sa-

mi predstavljaju dostatan razlog za promjene u pedagogiji.

Dodamo li tome joi nova saznanja o mehanizmima udenja,

vjeZbanja i motivacije, jasno je da 6e prva vaLna zadala

EGTE biti promi5ljanje, razvoj i unapredenje poudavanja gi-

tare.

Druga zada6a, a to je podizanje ugleda gitare u redovitom

glazbenom Zivotu, proizlazi iz joS uvijek nezadovoljavaju6eg

poloZaja koji gitarazauzima na svjetskoj glazbenoj sceni. Svi

ostali ciljevi, pobrojani u statutu udruZenja, mogu se svesti

pod jednu od dviju navedenih temeljnih zada6a.

Nacionalni ogranci

Nacionalni ogranci djeluju u skladu sa statutom krovne orga-

nizacije i s posebnim prilikama u kojima se nalaze. Glavni

dogadaj u ve6ini ogranaka je godiSnji skup gitarista, sa

strudnim predavanjima i seminarima, maj storskim tedajevi-

ma i radionicama, koncertima i recitalima. Pojedini ogranci

izdaju strudni dasopis, jednom ili nekoliko puta na godinu, a u

nekim zemljama tiskaju se i prigodne obavijesti za dlanove.

Osim toga, nacionalni ogranci provode i neke zasebne aktiv-

nosti. Danska EGTA je, na primjer, osnovala nototeku novih

neobjavljenih djelaza gitaru. NaZalost, projekt je nakon ne-

kog vremena propao zbog problema oko zaitite autorskih

prava. EGTA u Velikoj Britaniji bavila se razvojem modela

ispita za glazbene 5kole i pokrenulaje tiskanje niza prirudnika

za rad s udenicima. Spomenute prirudnike izdao je nakladnik

Chanterelle u biblioteci EGTA Series' Do sada su iza5le su-

vremene skladbe za podetnike (zbirka Solo No-*! u tri sves-

ka), zatinr dueti za udenika i uditelja (tri sveska zbitke One +

One rc Ceike narodne pjesme u obradi Petera Ebena i aran-

Zmanu Petera Batchelara) te na kraju zbirka baroknih i zbirka

klasidnih komada za udenike od tre6eg do petog razreda' Nje-

madki ogranak EGTE posebnu paZnju posveiuje razvoju

standardiziranih djedjih gitara, paje na tu temu organizirao i

natjecanje graditelja. Nadecanja za svirade u nekoliko kate-

gorija odvrjaju se u okviru djelatnosti EGTE u Rusr.li i Nizo-

zemskoj.

Najve6e razlike medu ograncima EGTE tidu se pravila o

dlanstvu. Nairne, dok u nekim zemljama dlanom moze postati

svaki zainteresirani grailanin, ima zemalja u kojima je dlan-

stvo ogranideno samo na uditelje gitare odnosno akademski

obrazovane gitariste, kao i zemalja u kojima samo redoviti

dlanovi, a to su uditelji gitare, imaju pravo glasa.

Alenka Orlit: E{;t',t - Europsko udrul.enje gitarskih pedogttgt

Djelatnost EGTE

Uz spornenute aktivnosti nacionalnih ogranaka, krovna orga-

nizacija EGTE provodi i neke zasebne projekte. Ponajprije, to

su medunarodni kongresi koji se odrZavaju svake dvije godi
ne. Prvi je bio organiziran u Berlinu 1996' godine. Razgova-

ralo se o razliditim temama, od Diabellijevog gitarskog opusa

do pitanja izrade djedjih gitara. Nizozemski Eidhoven je

1998. ugostio drugi Egtin kongres s osnovnom temom >Gita-

ra, metodologija i novi mediji< i razliditim popratnim zbiva-

njima, ukljuduju6i kratak prikaz tehnike sviranja na baroknoj

gitari i koncert glazbe Franka Martina. Tema tre6eg kongresa,

odrZanog 2000. u Bathu u Engleskoj, giasila je >Skladatelj

kao uditelj - uditelj kao skladatelj<. Predavanja su govorila o

gitaristu i skiadatelju Fernandu Soru, o suradnji skladatelja i

izvoclada u suvremenoj australskoj glazbi, o tradicionalnim i

naslijedenim mitovima u koncertnom repertoaru i metodici

nastave, o ruskoj polifoniji za gitaru, i tako dalje.

Osim toga, EGTAje pokrenula svoj omladinski ansambl, sas-

tavljen od predstavnika iz svih nacionalnih ograr.raka. An-

sambl se sastaje svakog ljeta na nekoliko dana u drugoj zemlji

i - svaki puta s novim dirigentom - priprema prigodan prog-

ram. Pro5logodi5nji dirigent, u Bathu, bio je Leo Brouwer.
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Buropski omladinski ansambl
gitarista 2001.

Ove godine ansambl je radio u malom nizozemskom gradi6u

Osterwijku pod vodstvom Petera Constanta, australskog gita-

rista koji Zivi i radi u Nizozemskoj. Nai predstavnik u ansam-

blu bio je Kajo Mili5i6, pobjednik 39. hrvatskog natjecanja

udenika i studenata glazbe u najstarijoj kategoriji discipline
gitara. Devetnaestgodi5nji Kajo upravoje zapodeo studU gita-

re kod Franza Halasza na Visokoj Skoli za glazbu u Augsbur-

gu, nakon zavr5ene srednje 5ko1e na Glazbenom udiliStu El1y

Baii6 u klasi Ante Caglja. Ostali su sudionici bili Christina
Altmann, Fabian Hinsche i Anna Koch iz Njemadke; Sam

Chapman, Chris Trueman i Carl Hemng iz Engleske; Char-

lotte Schouten i Marlon Titre iz Nizozemske; Austrijanka Mi-
chaela Gansch, Rus Aleksandr Mitrokov, dehinja Lucie Reir
rova, Finac Otto Tolonen i Svicarka Priska Weibel.

Mili5i6: >Boravili smo u Oisterwijku, gradi6u u blizini Til-
burga, u hostelu Morgenrood u kojem smo svi bili smjeiteni.

Hostel nije bio u centru Oisterwijka, ve6 udaljen petnaestak

minuta voZnje biciklom u nekom netipidnom Sumovitom kra-
ju - tako da nismo dolazili u napast izlazaka van i odlazaka na

kavu umjesto vjeZbanja. I hostel i njegova lokacija su veoma

lijepi.<

Constant: >Mjesto na kojem smo boravili i radili bilo je svra-

ti5te smje5teno u Sumi blizu Osterwijka, u prekrasnom dijelu
juZne Holandije. Citav tjedan dudesno lijepog vremena (pre-

ma nizozemskim standardima) pridonio je privladnosti loka-

cije. Buduii da smo bili udaljeni od civilizacije (dakle brzog i
laganog pristupa trgovinama, prometnim sredstvima, restora-

nima, kafi6ima!!! i slidno), i sviradi i ja imali smo dvrstu prak-

tidnu podr5ku tome da se moZemo posvetiti svojem poslu, i
joS viSe da moZemo opu5teni i spremni do6i na sve koncerte i

pokazati se u najboljem svjetlu.<

Mili5i6: >Ove godine orkestrom je dirigirao Peter Constant

koji nastupa u duetu gitara sa svojom Zenom Nizozemkom.

On je ve6 od prije imao dirigentsko iskustvo pa nam je i5lo

dosta glatko. Program koji smo izvodili bio je njegov izbor.

Kako su koncerti bili za Siru, ne samo gitaristidku publiku

program je bio jako raznolik i zabavan.<

Constant: >Mnogo sam razmiSljao o izboru glazbe. Pri tome

sam vodio raduna o Egtinim kriterrjima, tako kako sam ih ja
shvatio. Intzetno su me obradovale brojne reakcije svirada i
publike o programu koji je predstavljao uspjeinu ravnoteZu

izmeclu izazovnog, a ipak dostupnog i pristupadnog, a ipak

sadrZajnog.<

Na programu je bio Schuberlov MomerLt Musical, Rumba

Stepana Raka, Changing the Gaard Nikite KoSkina, Follow
tlrc Star Stephena Dogdsona; potom nekoiiko djela austral-

skih skladatelja (Richard Chaulton: P hantasy Vrtriations, Im-

promptu, Stephen Goss'. Habanera from Carmen Fantar',
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Gerard Brophy: Birds of Paradise') te Naildance Nizozemke
Annete Kruisbrink.

Constant: >Posebno zahvalan zadatak za sve nas bioje zag-

risti u prekrasan komad Blrds of Paradise, veliko ( 1 8 minuta)

i zadivljuju6e novo djelo joi neizvedeno u Europi: nije bilo
lagano. ali uspjeli smol..

Mili5i6: >NajvaZnije, a ujedno i najteZe djelo na programu bi-
1o je Birds of Paradise. Za ovt kompoziciju koristili smo dvi-
je posebne klasidne bas-gitare koje su prava rijetkost za vidje-
ti i duti. One su davale neobidno mo6an i puni zvuk u spoju s

ostalih dvanaest gitara. To je Sesterostavadno djelo gdje se svi

stavci meclusobno nadovezujujedan na drugi. Brophy se ko-

ristio s puno prelijevanja, neobidnih poliritmova i zabavnih

harmonija Sto je davalo jedan poseban egzotidni zvuk.,<

Ansambl je izveo detiri koncerta u nizozemskim gradovima:

24.kolovoza u Terneuzenu, sutradan poslijepodne u zname-

nitoj dvorani Concer-tgebouw u Amsterdamu, istu veder u Al-
mereu, te 26. kolovoza u Den Haagu.

Mili5i6: >Svi koncerti ispali su jako dobro. Bilo mi je iznimno

zadovoljstvo upoznati sve te ljude, druZiti se i svirati s nji-
ma.<<

Constant: >Koncerti su bili naporni (odrZani su zl vrijeme

najtoplijeg vikenda u godini), no sviradi su dostojno odgovo-

t'rli na tzazov ostaju6i sabrani, energidni i odani zadatku. Eu-

ropski omladinski ansambl gitarista dopro je do uiiju i srca

mnogih ljudi, stvorio je neke nove poklonike glazbe za ova'

kav sastav i svirao je na potpuno profesionalnom nivou, uk-

ljudju6i nastup na pozornici amsterdamskog Concertgebou-

wa - nije loie! Za nene osobno rad s ovom jedinstvenom

gr.Lrpom iznimno talentiranih ljudi bilo je jedno od najsnaZaj-

nijih iskustava u mojoj karijeri. Javio mi se i jedan zaljublje-

nik u gitaru, gospodin Kok, koji ve6 35 godina prati gitaris-

tidke koncerte, ali kaZe da je nai ha5ki koncert bio

nevjerojatan, i da takvo Sto nije nikada prije duo.<



Nutla Bezit: OTAC i sin Fink - tragom zapisa u jetlno.j gitari
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:l i::r'.,:..: .31-:ilF,iO.J zagrebadkoj gitari iz 19. sto1je6a. na mjestu

,it ispod rozete gdjeje obidno nahjepljena etiketa gradite-
. '' lja, piSe: Na uspotnenu sittu suojentu Sluuoljultu Finku
natinio otoc Fronjo u 77. godini .starosti suoje I 867 . Obojica
su, Franjo i Slavoljub Fink, svaki na svoj nadin, sudjelovali u

glazbenom Zivotu Hrvatske. Nije zanimljiv samo njihov Zi-

vot, nego i meclusoban odnos, o dijem nam vanjskom izgledu

govori posveta na etiketi u gitari, a prava se istina krije u unu-

trainjosti tog instrumenta, gdjeje stari Fink napisao sljede6e,

dobro skrivene rijedi na njemadkom:

Ouu sam gitaru natinio u spomen suonte sinu, tto rtje-

gouo ponaiarle nije sinousko, iako je Lnpnik tr Rudo-

boju. Trebao bih ga tim uiie ltualiti, ali to ne mogu. je r
je on njezin rob. Ona.je gizdttuct, a on pretieruje u tto-

rodnjaituu. Ipuk bi bilo samo koristoljubLie, kada bih
kao 77-godiittji otctc imcLo sue, bilo bi dobro, ali po.ite-

no reterto, Bog tteka mi oprosti. Intcun dobar natin
razniiljuja, uli to otdje tte urijedi. NctucLc, ttr.tunc.

Tko je bila spomenuta gizdava Zena, koliko je Slavoljub bio
zanesen ilirskom narodnom idejorn. te kakvaje bila sudbina

instrumenata koje je Fink izradio - sve to moZemo saznati iz
biljeZaka 5to ih je u svojem istraZivanju zapisao Milan Sta-

huljak, skladatelj i dirigent tamburaikih orkestara, dija se

ostavitina duva u arhivu Hn'atskoga glazbenog zavoda u
Zagrebt. Ostavitina Milana Stahuljaka vrijedna je i zato Sto

sadrZi prijepise nekih skladbi Ivana Padovca od kojih do da-

nas nisu saduvani r.riti autograf ni izdanja.

Prema istraZivanjima koja je Stahuljak proveo tridesetih go-

dina 20. stolje6a, Franjo Fink rodenje 1790. u Bedu i gotovo
je sigurno da je tarno izudio umije6e gradnje instrumenata. U
Zagreb se doselio I 8 1 3. i tek nakon sedam godina podnio je
molbu da bude uvriten u graalane sbbodttoga i kraljeuskoga
grada Zagreba, sluie(i se tada sluZbenim latinskim jezikom.

F r an c i s c u s F ink, M u s ic a l i um I n s t rurne nt o rum C o nfe to r na-

vodi dimeje zasluZio da postane Zagrepdanin:

1. Vrii tastan zatTot, jedini suoje urste u Zagrebu,

2. Uuijek je najspremnije snosio sue grndske terete,

Nada 8ezi6

3. U gradanskoj ieti slul.i kao bubnjar u propisanoj
odori kod raznih suetanih z.goda i

1. Do sada je iiuio kao iestit doujek te poitenje suojc

nije niiim okaljao.

Starinska gradska administracija rije5ila je njegovu molbu na

sljede6i nadin: Fink je svoju molbu napisao 1. veljade 1820,

zaprimljena je 2. veljade, a ve6 sljede6i je dan proditana na

sjednici gradskog poglavarstva i povoljno rijeSena. Gradskije
biljeZnik poslao pismo Finku i petnaestorici novoprimljenih
gradana u kojima ih poziva da nakon poloZene takse i prisege

podignu isprave o grailanstvu. Kolikogod je negdainja admi-

nistracija bila brza, istini za volju nije bila uvrjek posve todna.

Uz Finkovo ime navedeno je, naime, da je rimokatolik, Aus-

trijanac, graditelj glazbala, kao i daje star dvadeset i sedam

godina i neoZenjen. Kako saznajemo iz drugih izvora. pos-

ljednja dva podatka nisu todna: Finku je bilo ve6 trideset i
imao je trogodiinjeg sina Eduarda (kasnije: Slavoljuba), pa je

vrlo vjerojatno bio oZenjen. NaZalost, ne znamo ime Finkove
supruge niti koje je bila nacionalnosti, aii moZe se pretposta-

viti da je bila Hrvatica, pa je to moZda presudilo da se u 5ko1-

skim spisima Eduard navodi kao Croata Zctgrabiensis.

Za majstora Finka znali su i izvan Zagreba, primjerice u Kar-
lovcu. Iz tog mu je grada stiglo 1822. godine pismo od natpo-

rudnika Armanda von Weydenhausa, dasnika u pukovniji
grofa Paara. Karlovadki natporudnik narudioje od Finkajed-
nu gitaru, kapodaster i gudalo za violinu. Na pismu je adresa,

koja u prijevodu s njemadkog glasi: Gospodin graditeli uioli-
na Fink, sa stonom u Dugoj ulici, kod cruenog postolara, u

Zagrebu. Finkje, dakle, stanovao u Dugoj - danas Radi6evoj

ulici, kod nekog crvenokosog postolara, no danas naZalost ne

moZemo todr.ro znati u kojoj ku6i. U svojem dlanku o neka-

da(njoj Dugoj ulici Franjo Buntak navodi mnoge obrtnike, ali
ne i Finka; saznajemo za nekoliko postolara koji su tamo sta-

novali, ali, naravno, za ozbiljnogje povjesnidara Buntaka bo-
ja kose nekog postolara bila posve nevaZan podatak.

Franjo Fink je izradivao violine, gitare i tamburice; po potrebi
je i popravljao instrumente, a kasnije je bio i trgovac glazbali-

2t
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ma. Na popisu kandidata za zagrebadku trgovinsko-obrtnidku
komoru 1 853. godine Finkje naveden kao g uslodelauec, aza'
jedno s partnerom Weiserom imao je trgovinu u Ilici 47. Ta-

mo je mnogo vremena provela Weiserova k6i Ljudmila, koja
je nakon nauka na Skoli Glazbenog zavoda postala vrsnl vio-
linistica. Fink i Weiser prodavali su violine, gitare, gtlsle, pa i

- kanarince, jer je Fink tvrdio da je i njihov pjev glazba. Kad
je novi vlasnik Stjepan Tomay kupio Finkov du6an iz njega

su nestali kanarinci.

Franjo Fink imao je sina Eduarda, rocle-

nog u Zagrebu 1817. godine. S dvanaest

godina Eduard je krenuo u jedinu zagre-

badku gimnazr.yu i - kako saznajemo iz

gimnazijskih spisa - ponavljao prvi raz-

red. Nqe u tome bio jedini - medu ponav-

ljadima je bio i Mijo Hajko, koji je kasni-
je postao priznati skladatelj ilirskog
razdoblja. Po miiljenju Mileina Stahulja-

ka moZe se pretpostaviti da su obojica pa-

li razred zbog glazbe: Hajko je ve6 tada

bio njome zanesen, a Eduard je uz oca

Finka stalno Zivio uz glazbu. Bili su tako-

aler meilu prvim udenicima koji su od

1829. pohadali novootvorenu Skolu

Glazbenog zavoda. Eduardje udio violi-
nu, pjevanje te navodno i klarinet. Nakon

nekoliko godina zajedno su i nastupili -
bilo je to 1833. godine kad se u katedrali

izvodio Cherubinijev Reqttiem. Hajko je

svirao violinu u orkestru Glazbenog za-

voda, a Eduardje pjevao u zboru.

Kad su 1830. godine ponovno upisali pr-

vi razred, u gimnaziji je bilo joi nekoliko
udenika koji su kasnije bili vaZne osobe u

javnom Zivotu. Od glazbenika valja spo-

menuti prije svega Edualdovog prr.latelja

Vatroslava Lisinskog, potom Alberta
Strigu te Leopolda Zellnerakoji je nakon

gimnazije oti5ao u Bed i tamo postao jed-

na od ugledr.rijih osoba u glazbenom Zi-

votu.

Nakon gimnazije Mijo Hajko i Eduard

Fink stupili su u sjemeni5te. I nadalje su

im Zivotni putevi bili isti, jer obojica su

Finkova gitaraiz 1867. godine.

ujedno r knjiZevnikakojije izmedu ostalog preveo nakajkar'-
sko narjed.je Miltonov lzgubLjeni rry i r.rlonrak iz Shakespea-

rove tragedije Romeo i Julija.

Krizmani6 je bio odu5evljeni pristaia ilirskog preporoda, pa

je njegov dom u Mariji Bistnci postao mjesto susreta prepo-

roditelja. Kad je slavio osamdeseti rodendan, a bilo je to
1846, ugostio je mnoge destitare. Tada je izrailen i Krizmani-
6ev portret, a ispod njega saduvala se cedulja na kojoj je Fra-

njo Fink, otac kapelana Eduarda, na nje-

madkom jeziku napisao svoju destitku.

Prvaje Finkova Ze1ja, da se svedaru ispu-

ne sve pravedne Zelje, a druga, da se Kdz-
muniiev kapelan por edc zr njim tl znan-

stvenom radu i u plemenitim dinima.

Izgleda da su ve6 tada u stavovima oca i
sina Finka postojala razmirnoilaZenja ko-
ja 6e dovesti do onih neobidnih rijedi u gi-

tari spor.nenutoj na podetku. Uostalom,

kasnije je Eduard pohrvatio sroje irne u

Stavoljub, pa je pod tim irnenom i zabilje-

2en u kasnijim povijesniln izvorirnu.

U ljetu 1846. godine u Mariji Bistrici bo-

ravio je Slavoljubov prijatelj Vatroslav

Lisinski. Doiao se odmarati nakon uzbu-

denja zbog praizvedbe svoje opere Ljr-
bau i z,loba, no i od prvih ljubavnil-r zanosa

Sto ih je u njemu uzrokovala mladahna

Hedviga Baan. Pitoma zagorska sredina,

druitvo udenog Krizmani6a i prijatelja

Slavoljuba pridonijeli su da se Lisinski

oporavio te ponovno podeo skladati.

Gotovo trideset godina svojega Zivota (od

1851. do 1879.) Slavoljub Fink proveo je

kao Zupnik u mjestu Radoboj kraj Krapi-

ne. Zna se da je nekom rnuze.ju poklonio

pretpovijesne predmete koje 1e tamo pro-

naiao, kao i to da je nabavio nove orgulje

za Zupnu crkvu. No Milana Stahuljaka, is-

traZivada sudbine oca i sina Finka, zani-

malo je joi mnogo toga. Stoga je 1935.

godine pisao tadainjem Zupniku u Rado-

boju, te ga zan.rolio za neke informacije o

Finku. Odgovor je nadasve zanimljiv -

N

sudjelovali u osnivanju >Narodnog ilirskog skladnoglasja

druZtva< zagrebadkoga sjemeniSta (kasnle preimenovanog u

>Vijenac<). Eduard je bio ravnatelj orkestra dru5tva, a Mijo
ravnatelj zbora. Nije stoga dudno da su obojica nastupili na

prvom koncerlu druitva I 841. godine.

Nakon 5to su zaiedno prodli cijelo Skoiovanje, Eduard Fink i

Mijo Hqko krenuli su ususret zada6ama svojega poziva. Haj-

ko je bio kapelan samo kratko vrijeme jer je preminuo ve6 u

svojoj 28. godini. Eduarda Finka sluZba je odvela u Mariju
Bistricu, gdje je bio kapelan kod Zupnika Ivana Krizmani6a,

Zupnik upu6uje Stahuljaka dazalrali podatke od Janka Bar-

lea, kojije tada bio direktor nadbiskupske kancelarije. U nas-

tavku piSe:

Zatim potralite gdu Milku Trninu, poznatu sujetsku

pjeuaiicu. Ista je prouelct suoju mlado'st nct iupnom
duoru u Ratloboju, gdje joj je bila tetka gospodarica

kod pokojnog Finka. Ona te Vam moti dati podatke o

Ziuotu i radu Finka.

Takav trag Stahuljak nije mogao propustiti. PotraZio je Milku
Tminu, tada ve6 sedamdesetgodiinju gospodu u Zagrebu,



Na uspomenu sinu svojemu Slavoljubu Finku nadinio otac

Franjo u 77. godint starosti svoje 1867.

medutim ona je odbila razgovor s njim i porudila mu da o Fin-
ku ne zna niSta. Neobidno, jer je Tmina, kaZu znalci, do kraja
Zivota saduvala svjeZe pam6enje. Doduie i u biografiji Milke
Trnine Sto ju je Mato Grkovi6 napisao na temelju kazivanja

sarne primadone, nigdje se ne spominje Radoboj i tamo5nja

tetka. Medutim, Stahuljak se nije obeshrabrio. Godinama je

tragao i prona5ao dvije gospode koje su poznavale Milku Tr-
ninu u doba dok je bila djevojdica. Potvrdile su da je Milka
dolazila u posjet svojoj tetki, Alojz4i Jurkovi6, sestri Milkine
majke i knjiZevnika Janka Jurkovi6a. Takoder su rekle daje
Alojzija bila uistinu ohola, gospodaruju6a narav. Dakle stari

je Fink vjerojatno bio u pravu kad je u spomenutom zapisu u

gitari naveo kako je njegov sin rob gizdave, ohole Zene. No,

ni sam Fink nije bio krepostan i uzoran sve6enik, o demu nam
je svjedodanstvo ostavila spisateljica Dragojla Jarnevi6 u

svojem dnevniku. Imala ga je prilike upoznati kad je 1845.

godine bila u posjetu Zupniku Krizmani6u u Mariji Bistnci.

Nije stoga dudno da kasnije Milka Tmina nije Zeljela pridati

ni o svojoj tetki, niti o Finku i njihovoj vezi.l

Dok mu.je sin Slavoljub Zupnikovao u Radoboju, majstor

Franjo Fink i dalje je u Zagrebu izraclivao g1azba1a. Ne zna se

koje je godine, pod starost, doiao Zivjeti k sinu, no sigumo je

da je tamo stanovao 1869. godine, kada ih je posjetio Franjo

Ksaver Kuhad. Po svoj prilici doiao je u posjet zbog Finka

mladeg, budu6i da je on bio prijatelj Vatroslava Lisinskog, pa

je ve6 nekoliko godina ranije poklonio Kuhadu neke skladate-

Ijeve rukopise. Ono Sto je Kuhad u Radoboju zapisao u svoj

dnevnik obiluje vaZnim podacima:

Finkou otac, sijedi Suobo, poprauljo stare uioline i gi-

tare, a izraduje i tamburice. Ima urijedne instrumente.

Njegou sin ima sjajnu uiolinu i dobru gitaru, ali uiie
ne suira. Stttrac joi radi, uiie za zabauu; raniie ie bio

Nada Bezlt: OTAC i sitl Firtk tragom zapisa u jetlnoj gitari

graditelj uiolina u Zagrebu, ali joi uuijek ne zna hruat-

ski.

Kuhad je pisao o jednoj dobroj gitari,a to je upravo ona u ko-
joj je Finkova dvostruka posveta. Otac Fink nije znao hrvat-
ski, a Milan Stahuljak tvrdi da te, 1867. godine, sluZbena eti-

keta u instrurnentu nije smjela biti na njemadkom jeziku.

Stoga je Fink morao dopustiti da mu sin sastavi posvetu na hr-

vatskom, navode6i sebe naravno kao Slavoljuba. No stari si je
majstor dao odu5ka tako daje na gornjoj daski gitare, s unu-

tarnje strane, oiovkom na njemadkom napisao posvetu sinu,

dodaju6i dva prigovora: da previ5e popu5ta oholoj gospodari-

ci i da pretjeruje u narodnjaitvu.

Ne zna se 5to se nakon 1869. godine zbivalo s majstorom Fin-
korn, niti kada i gdje je umro. Vjerojatno je to bilo prrje 1879.
jerje tada njegov sin udinio ne5to Sto se sigurno ne bi usudio

za odeva Zivota: promijenio je prezime Fink (njemadki: zeba)

u Zebi6.Iste je godine umirovljen, a nekoliko godina potom
je poludio. Neka je starica Stahuljaku ispridala kako je Slavo-

ljub ne5to rekao protiv kralja, teje poludio od straha od kazne.

U svakom sludaju, I 884. bioje u ludnici u Stenjevcu, gdje ga

je opet posjetio Franjo Kuhad. Stovi5e, potrudio se zapisati

popijevku kojuje skladao bolesni Slavoljub. Kuhadjoj je dao

naslov: Pjesma od umobolnoga, a tekst glasi:

U uilin duorilt prastara, diuna Trakostaniskog grada

sloui suoj imendan presuietli grof luan. ViLe mu iapu-
taju po duorouih planduju( priuitu: zdrau, srctcm bio,

mi pak kliiemo: mio uiek bio rodu hruatskomu.

Kuhad je uza zapis dopisao:

Melodiju (i onu od predigre) izmislio je pjesnik (Ze-

bi() sam, pratnju sam jct piscto u smislumelodije, koja
i s kazu.j e ne s re t no du i e uno s t anj e pj e s ni kouo.

Prijepis te neobidne pjesme nalazi se u arhivu Hrvatskoga

glazbenog zavoda.

Nakon opisa Zivota Franje Finka i njegova sina Slavoljuba,

koji je umro 1901. godine, evo Sto se desilo s dva instrumenta
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I Zahvaljujen-r g. Dubravku Siftaru Sto rne je uputio na Dneunik Dragojle Jarnevi6

Milan Stahuljak
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Glava Finkove gitare oponaia oblik lirogitare,
instrumenta koji le u to doba bio u modi.

koje je Kuhad spomenuo: sjajna violina i dobra gitara. Violi-
nu je jo5 za Livota Slavoljuba Finka, 1899. godine, kanonik
Ivan Pliveri6 predao glazbenom dru5tvu >Vijenac* pri zagre-

badkom sjemeniStu. To je bila sigumo i SlavoljubovaLelja,ta
on je bio meilu osnivadima tog dru5tva. Ekspertiza Vaclava
Humla potvrdila je da je violina vrijedna, po svoj prilici tali-
janskog podrijetla, iz sredine 18. stolje6a.

Finkova gitara imala je jo5 zanimljiviji put. Vratimo se zato

Alojziji, Slavoljubovoj doma6ici i tetkiMilke Trnine. Od SIa-

voljuba je dobila gitaru, te ju je duvala i za vrijeme sluZbova-

nja kod novog Zupnika u Radoboju, Stjepana Korajca. iudna
je bila sudbina te gitare: Zupnik Slavoljub darovaojuje, dak-
le, svojoj doma6ici, ona ju je poklonila novom Zupniku Ko-
rajcu, a ovaj pak, budu6i da sam nije umio svirati. svojoj no-

voj doma6ici Mariji HalirS. Ona je nakon Korajdeve smfii

bila sluSkinja, te je u starosti, oko 1930. godine, boravila u
Pletemici, kraj PoZege. Sludaj je htio da je u istom mjestu Ziv-
jela punica Milana Stahuljaka. Vjerojatno je u nekom obitelj-
skom razgovoru Stahuljak saznao zabTago koje ima gospoda
Halir5, paje njegova punica otkupiia gitaru i pokionilaje ze-
tu. Osim tog vrijednog poklona Stahuljak je dobio i pismo u
kojem natporudnik iz Karlovca od Franje Finka naruduje gita-
ru. To pismo tz 1822. godine nalazilo se u toaletnom stoli6u
kojije takoder posjedovala spomenuta gospoda, a izradio ga
je majstor Fink, kako se dade zakljuditi prema slovu >>F< ure-
zanom u svaku nogu sto1i6a.

Koliko je poznato, nije se saduvala nijedna Finkova violina.
Medutim, Miian Stahuljak je prona5ao tri njegove gitare: jed-
nu od njihje dobio od punice, drugoj je uSao u trag koji vodi u
PoZegu, a tre6a se prona5la uZagrebu, u radionici graditelja
glazbala Kcirciskenyja. Potonja gitara imala je etiketu s godi-
norn 1852. i Finkovim rijedima: dobro je nctiinjerut za bu-
dutnost.

Smisao za duvanje vrijednosti za budu6a vremen3 imao je i

Milan Stahuljak, te je gitara posve6ena Finkovom sinu danas
u zagrebadkom Muzeju za umjetnost i obrt. Sreiom ne dami
tamo u mraku depoa - primjerice, bila je rzloZena na velikoj
izloLbi o Hrvatskom narodnom preporodu 1985. godine, a

nedavno se za nju zanimao nizozemski strudnjak za stare gi-
tare Alex Timmerman koji u Den Haagu priprema izloLbu
povijesnih gitara.

Ovaj tekst nadinjen je na temelju biljeZaka sto ih je zapisao

Milan Stahuljak, planiraju6i objaviti dlanak o Finkovima. Vi-
5e od dva desetlje6a Stahuljak je tragao za Finkovima, poslao
brojna pisma i posjetio u Zagrebu sve koji su se prezivali
Fink, ne naiavii rodake Franje Finka. U svojoj starosti, 1955.
godine, pisao je Zupniku u Radoboj, onom istom koji ga je
dvadeset godina ranije upozorio da se obrati Milki Trnini, te
ponovno traZio neke informacije. I na pragu svoje osamdese-

te godine Stahuljak uporno, ditkim rukopisom, pita dalje, ovaj
put op6inu u Krapini.

PridruZujern se Stahuljakovu nastojanju da se iz zaborava otr-
gnu Fink i njegov sin. Valja re6i da Franje Finka nema ni u
jednom glazbenom prirudniku, a ponegdje se spominje samo

kao otac Slavoljuba Finka, zasluZnog zbog sudjelovanja u
druitvu >Vijenac<, pa i zbog prijateljstva s Vatroslavom Li-
sinskim.
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